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Vážení občané,
jsem upřímně ráda, že i v současnosti, po podzimních komu-

nálních volbách v roce 2022, Vás mohu opět pozdravit coby 
pokračující starostka Vašeho městyse. Pokusím se, společně 
se zastupiteli, i v tomto volebním období učinit vše pro to, 
aby Ševětín vzkvétal jako v rozsahu předchozích sedmnácti 
let, a i nadále se pyšnil přívlastkem „Dobrá adresa pro život“.

Velkou změnou jak pro obyvatele Ševětína, tak pro občany 
okolních obcí bude bezesporu využívání nového sběrného 
dvora, který byl z centra městyse přesunut na okraj intravilá-

nu. Přestože je tento projekt částečně hrazen dotací, finanční 
prostředky na pokrytí celého projektu jsme šetřili celá dvě 
předchozí volební období. O to větší je radost, že projekt byl 
úspěšně dokončen. 

Přesun sběrného dvora nám přinesl i jeden další veliký 
bonus, a to první faktický krok k realizaci seniorského domu 
právě v místě původního sběrného dvora. Je to sice první 
malé našlápnutí a do zahájení stavby uběhne ještě mnoho 
času (dost možná i několik let), ale motivace, nadšení a elán 
na splnění toho snu jsou veliké, a proto jsem přesvědčená, že 
se Ševětín seniorského domu dočká.

Stejně tak jako mnohé z Vás, i mě trápí nezrekonstruovaný 
kulturní dům, který bohužel výrazně vyniká v porovnání se 
všemi opravenými veřejnými budovami. Rekonstrukce by 
činila desítky miliónů korun, a já se netajím tím, že raději, 
bohužel právě na úkor rekonstrukce kulturního domu, budu 
podporovat realizaci seniorského domu.

Je příjemné sledovat, jak mnohým občanům Ševětína není 
lhostejné, kde žijí. Ševětínské spolky nabízejí široké spekt-
rum vyžití od sportovního, kulturního po společenský život 
a množství členů a spokojených uživatelů dává tušit, že to 
dělají správně.

Vědomě Vás nechci zatěžovat těžkostmi současného dění, 
které se promítají i do chodu úřadu městyse. Negativa se na 
nás všechny hrnou ze všech stran a o to více je třeba soustře-

dit se na to hezké, příjemné a pozitivní. Velká část volebního 
období je před námi, tudíž i spousta předsevzaté práce, a to 
je dost možná ten nejlepší způsob, jak se zbavit chmurných 
myšlenek.

Do příštího roku Vám přeji ve zdraví splnění všech snů  
a přání.

21. číslo, listopad 2023    www.sevetin.cz     zdarma

26.11.2023 Rozsvícení vánočního stromečku

2.12.2023  Čerti

16.12.2023 Koledování u jesliček

20.1.2024 Blaťáckej bál

10.2.2024 Masopust

23.3.2024 Setkání seniorů

Připravujeme:

Romana Hajská
starostka Vašeho městyse
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Každého občana vlastnícího nemovitost v ČR čeká od příští-
ho roku nemilá změna, a to výrazné navýšení platby daně  
z nemovitostí, která bude ve stokorunách či spíše v tisíciko-

runách ročně. Realizací projektu Průmyslové zóny Švamberk 
by však každý občan vlastnící nemovitost(i) v Ševětíně měl 
šanci zákonem navýšené výdaje od roku 2024 z daně  
z nemovitostí ušetřit. 

Pokud by již čtyři roky, tak jak bylo původně plánováno, 
byla Průmyslová zóna Švamberk v provozu, každoroční, tj. 
čtyřletá daň z nemovitostí z tohoto areálu by byla v plné výši 
daňovým příjmem městyse Ševětín a nejinak by tomu bylo 
v roce 2024 a letech následujících. V tom případě bychom 
mohli majitelům nemovitostí v Ševětíně pro příští rok dopřát 
ten luxus, že bychom stanovený koeficient pro Ševětín 
určující výši daně snížili, a tudíž by daň z nemovitostí pro 
rok 2024 a následující roky zůstala prakticky ve stejné výši 

Průmyslová zóna Švamberk pohledem daně z nemovitostí
jako doposud. Jinými slovy, celorepublikové výrazné zvýšení 
daně z nemovitostí od roku 2024 by se katastrálního území 
Ševětína nemuselo týkat. Bez daňového příjmu z Průmyslo-

vé zóny Švamberk však nelze v současné složité době takto 
výrazně zasáhnout do snížení daňových příjmů městyse.

Bohužel realita je zcela jiná, a je dost možné, že se i nadále 
budeme v lokalitě Švamberka dívat pouze na nevyužívanou 
plochu. Stále totiž jak odpůrci rozvoje Ševětína, tak i různé 
spolky, včetně obce Neplachov, kterou zastupuje právní 
zástupce, využívají všech právních možností, jak projekt 
zastavit nebo alespoň zahájení stavby oddalovat, přestože 
Krajský úřad Jihočeského kraje již vydal z hlediska životního 
prostředí tzv. velké EIA kladné stanovisko (s podmínkami, 
které musí být zohledněny v navazujících stavebních říze-

ních).
Rada městyse Ševětín

Dle výsledku místního referenda proběhla změna č. 5 územ-

ního plánu Ševětín, která má umožnit přesun zázemí  
a skládkování kameniva do vzdálenější části Ševětína, do lo-

kality za areál bývalého zemědělského družstva. Po schválení 
této změny zahájila společnost Kámen a písek s.r.o. Český 
Krumlov intenzívní práce na vyhotovení dokumentace k pro-

cesu posuzování vlivů záměrů na životní prostředí, tzv. EIA. 
Práce byly pozastaveny na základě podání žaloby Krajskému 
soudu v Českých Budějovicích Spolkem pro důstojný život 
v Ševětíně a okolí, z.s., zastoupeným předsedou spolku Ing. 
Bohuslavem Kubešem, ze dne 22. srpna 2023. Podání žaloby 
bylo umožněno na základě Věcně shodné námitky k návrhu 
Změny č. 5 ÚP Ševětín, kterou v měsíci červnu 2022 pode-

Přesun lomu

V roce 2020 jsme zahájili změnu č. 7 územního plánu Še-

větín, která by umožnila výstavbu čerpací stanice na katas-

trálním území městyse Ševětín u sjezdu dálnice D3.  
V rámci administrativního procesu jsme však nezískali klad-

né stanovisko Krajského úřadu Jihočeského kraje, a tak byl 
nucen investor podnikatelský záměr upravit — aktualizovat 
tak, aby byla vydána všechna kladná stanoviska dotčených 
orgánů. Aktualizací projektu se umožní vybudování kom-

pletního areálu, zahrnujícího prvky nejmodernější technické 
infrastruktury. Projekt počítá s umístěním staveb nabíjející 
stanice pro elektromobily a tankování PHM, LPG, CNG  
a vodíku a ukládání zelené energie. Součástí bude též obchod 
s potravinami a zařízení rychlého občerstvení. 

Tato aktualizace změny č. 7 územního plánu Ševětín byla 
předložena zastupitelům na zasedání zastupitelstva ke schvá-

lení opětovného veřejného projednání dne 30. 1. 2023. Všech 
sedm zastupitelů za Ševětín žije! se svým hlasováním snažilo 
veřejnému projednání zabránit. Ostatní zastupitele však názo-

ry jak občanů, tak široké veřejnosti vždy zajímaly a nejinak 
je to i s výstavbou čerpací stanice na katastru Ševětína, proto 
svým hlasováním veřejné projednání umožnili. 

Výstavba čerpací stanice u sjezdu dálnice D3

V současnosti jsme již získali všechna kladná stanoviska 
dotčených orgánů, čímž jsme se přiblížili k závěrečné fázi 
celého administrativního procesu, tj. ke schválení této změny, 
která umožní na dotčeném pozemku výstavbu čerpací stanice 
realizovat.

Rada městyse Ševětín

psalo 197 občanů Ševětína, z toho pět současných zastupitelů 
našeho městyse. Věříme, že občané Ševětína byli při podpisu 
vyrozuměni o tom, za jakým účelem se podepisují, že tento 
dokument jednak nerespektuje výsledek místního referenda 
a zároveň ho bude možno použít jako žalobu na městys Še-

větín. Pokud se občané vědomě podepisovali proti výsledku 
místního referenda a za účelem umožnění podání žaloby, 
je vše v pořádku. Pokud to tak však nebylo, dovolujeme si 
apelovat na všechny občany, aby si vždy velice podrobně 
prostudovali dokument, pod nějž se podepisují.

V době tvorby tohoto článku nebyl výsledek soudního sporu 
znám. Je nesporným faktem, že z finančních prostředků ply-

noucích z těžby na našem katastru je v Ševětíně zrekonstruo-

váno či opraveno mnoho veřejných budov. Čas ukáže, jak se 
v budoucnu zachová společnost Kámen a písek s.r.o. Český 
Krumlov, jejíž vzájemná spolupráce s městysem historicky 

byla a stále je postavena na základě vzájemné spolupráce, 
dobrovolnosti a důvěry. Každý člověk okamžitě pochopí, že 
dobré vztahy se zcela jistě nevytvářejí na základě podáva-

ných žalob.
Rada městyse Ševětín

Záměrem vedení městyse je lékárnu v Ševětíně zachovat. Bu-

deme proto navrhovat taková opatření, aby si i nadále mohli 
občané Ševětína a okolních obcí léky a další lékárenský 
sortiment v našem městysu vyzvednout či koupit. V před-

chozích letech jsme místní lékárnu ročně dotovali ve výši 
120 tis. Kč. Dle počtu občanů jsme pak každoročně žádali 
o finanční spoluúčast i spádové okolní obce, jejichž občané 
bezesporu zdravotní systém v Ševětíně využívají. Všechny 
spádové obce, tj. Chotýčany, Vitín, Mazelov, Drahotěšice, 
Vlkov, Neplachov, Dynín a Bošilec vždy námi požadovanou 
finanční částku prostřednictvím souhlasu zastupitelů schválili 
a posléze převedli na účet městyse. Obec Bošilec na svém 
zasedání zastupitelstva schválila pro rok 2021 požadovanou 
finanční spoluúčast ve výši 6. 872,- Kč a zároveň nám sděli-
la: „Na základě rozhodnutí zastupitelstva nehodláme  
v dalších letech tento finanční příspěvek dále realizovat, 
neboť jsme přesvědčeni, že ve zdravotnictví, a to konkrétně 
v provozu lékáren, je finančních prostředků na provozní ná-

klady dostatek.“ Věříme, že tento dle našeho názoru chybný 

Lékárna v Ševětíně
úsudek na lékárnu v Ševětíně nebudou sdílet i ostatní okolní 
obce a dotování místní lékárny bude i nadále probíhat tak 
jako doposud za spoluúčasti okolních obcí.

Rada městyse Ševětín

S koncem volebního období v roce 2022 byl spjat záměr in-

formovat občany Ševětína o aktualitách a plánovaných akcích 
nejen prostřednictvím veřejného rozhlasu, ale i elektronicky. 
Rozhodli jsme se pro chytrou komunikační síť MUNIPOLIS, 
jež byla hned po volbách spuštěna ve zkušební verzi a od ledna 
2023 jsme najeli na „ostrý“ provoz. Uživatelé neustále přibýva-

jí, a proto se domníváme, že projekt se stal úspěšným. Těší nás 
Váš zájem o tento styl digitální komunikace. 

Kdo ještě není přihlášen do mobilního rozhlasu a měl by 
zájem se přihlásit, zde máte návod, jak na to:
Stáhněte si aplikaci MUNIPOLIS/Mobilní Rozhlas nebo se 
zaregistrujte přes https://sevetin.munipolis.cz , vyplňte své tel. 
číslo, e-mail a adresu. Následně budete ZDARMA dostávat 
informace do aplikace, na e-mail nebo přes SMS zprávy o důle-

žitých aktualitách,  upozornění na odstávky energií, čištění ulic, 
pozvánky na kulturní události a mnoho dalšího.

Mobilní rozhlas – aktuality a plánované akce
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Vedení městyse Ševětín vyslyšelo prosby Sportovního klubu 
Ševětín a zajistilo ve spodní části sportovního areálu výměnu 
tartanu za umělou trávu, a to místo původně zamýšleného 
projektu vybudování pumptrackového hřiště na zahradě zá-

kladní školy. Hlavním důvodem byly finance–pumptrackové 
hřiště by bylo mnohonásobně dražší než výměna tartanu za 
umělou trávu. Navíc se nám podařilo veškeré náklady ve výši 
cca 1.300 000 Kč pokrýt finančním darem od společnosti 
Kámen a písek s.r.o. Český Krumlov, za což jim patří veliké 
díky. 

Radim Novotný, místostarosta městyse

Areál SK Ševětín – výměna tartanu za umělou trávu

V prosinci 2023 dokončí fotovoltaická elektrárna na stře-

chách ZŠ Ševětín již třináctý rok svého provozu. Za poslední 
dva roky, tj. od října 2021, došlo na energetickém trhu  
k výrazným změnám. Tyto změny se dotkly a dotýkají kaž-

dého spotřebitele. Dotkly se i odběrného místa, na kterém je 
připojena FVE ZŠ Ševětín. V říjnu 2021 po pádu Bohemia 
Energy toto OM přešlo do tzv. režimu DPI a vzhledem  
k tehdejším podmínkám na trhu trvalo cca tři měsíce, než se 
podařilo zajistit nového dodavatele elektřiny. Současně to 
znamenalo absenci subjektu zúčtování. A protože energetická 
legislativa ČR klopýtá za stavem energetického trhu, o to víc 
pak v situaci výrazných změn, znamenalo to, že FVE dodá-

vala cca tři měsíce elektřinu do sítě zdarma a městys nedostal 
vyplacený tzv. zelený bonus za výrobu elektřiny z FVE. 
Naštěstí to bylo v zimních měsících, takže výroba nebyla tak 
vysoká a alespoň část z ní jsme využili na vlastní spotřebu  
v ZŠ. Další změny se týkaly srážkové daně z příjmů z FVE  
a výše zeleného bonusu. Od roku 2022 navýšil stát srážkovou 
daň (z výnosu této daně městys nic nezískává) z 11 % na 21 
% a pro rok 2023 stanovil ERÚ výši zeleného bonusu tak, že 
u FVE ZŠ Ševětín došlo k meziročnímu propadu o víc jak 16 
%, a to současně při vysoké míře inflace. ČR neumí dlouho-

době hospodařit a člověka vždy „potěší“, když ví, že stát umí 
brát na nesprávných místech.        

FVE ZŠ Ševětín
Dosud (do září 2023) FVE vyrobila 1181,5 MWh. Z toho 
činila vlastní spotřeba ZŠ Ševětín 315,5 MWh a úspora díky 
této vlastní spotřebě za necelých třináct let provozu zcela 
jistě už převýšila jeden milión Kč. Pokud vezmeme v úvahu 
očekávané ceny elektřiny v roce 2024, roční úspora ZŠ bude 
činit cca 200 tisíc Kč, což je dáno nárůstem ceny silové 
elektřiny a také vrácením příspěvku na OZE do plateb za 
distribuci.  

Letošní rok skončí z pohledu výroby spíše jako podprůměrný 
rok; prozatím lze očekávat roční výrobu na úrovni maximál-
ně 90 MWh. 

Městys Ševětín dosud na tržbách za dodanou elektřinu a zele-

ný bonus obdržel cca 14 mil. Kč po odečtení srážkové daně. 
Srážková daň byla zavedena v roce 2013 a městys Ševětín 
k září 2023 odvedl na srážkové dani cca 1,8 mil. Kč. Po na-

výšení sazby srážkové daně od roku 2022 lze očekávat roční 
odvod ve výši cca 250 tisíc Kč. Tento odvod je příjmem stát-
ního rozpočtu a nepodléhá přerozdělení výnosu daní v rámci 
tzv. RUD (rozpočtového určení daní). I po těchto negativních 
zásazích státu městys získává na výnosech z FVE více jak 
jeden milión Kč ročně.

                                           Přemysl Částa

Obyvatelé městyse Ševětín v roce 2022 vytřídili 63,41 tun 
odpadu (převážně z obalových materiálů). Tento odpad byl 
předán k dalšímu využití. Společnost EKO-KOM za rok 
2022 vystavila městysi osvědčení s uvedením úspory  
v emisích CO2 a v úspoře energie – viz příloha. Další 
nezanedbatelná úspora spočívá v tom, že tento odpad nebyl 
součástí komunálního odpadu a městys tak zaplatil za svoz 
KO méně. Navíc za vytříděný odpad městys získává finanční 
odměnu. Za rok 2022 to činilo 141.174,- Kč od společnosti 
EKO-KOM. I díky tomu městys v posledních letech nezdra-

žuje poplatky za svoz komunálního odpadu. S tím, jak se 
blíží zákaz skládkování a ukládání KO zdražuje, je každé 
zlepšení v třídění odpadu vítáno. Děkujeme všem, kteří třídí 
odpad – má to smysl.

                                           Přemysl Částa

Tříděný odpad 2022

Spolek Energy Centre České Budějovice, který je součástí 
největší poradenské sítě zaměřené na energetické úspory  
v České republice - EKIS, oznamuje zavedení nového typu 
konzultace: Návrh energeticky úsporných opatření (NEO) 
pro rodinné a bytové domy. Tento nový program je určený 
pro vlastníky nemovitostí, kteří si přejí snížit svou spotřebu 
energie.

Jedinečnost programu NEO spočívá v tom, že kromě kon-

zultací poskytuje i možnost vytvoření individuálního Návrhu 
energeticky úsporných opatření pro každou nemovitost.  
Energetičtí specialisté provedou zdarma základní zhodnocení 
renovačního potenciálu budovy, navrhnou úsporná opatření, 
která reflektují stav budovy a současně zohlední potřeby 
klienta. Součástí návrhu bude také odhad nákladů spojených 
s realizací navrhovaných opatření, informace o dostupných 
dotačních příležitostech a návrhy dalšího možného postupu.

„Díky programu NEO mají vlastníci rodinných a bytových 
domů možnost vytvořit plán renovací, který lze realizovat na-

jednou nebo postupně, a tím dlouhodobě snížit svou spotřebu 
energie“, uvedla Mgr. Ivana Hlinková, jednatelka Energy 
Centre České Budějovice. „Chceme veřejnost informovat  
o možnostech a vhodných energeticky úsporných opatřeních 
na konkrétních nemovitostech a také o dostupných finančních 
podporách pro realizaci energeticky úsporných projektů.“

Energy Centre České Budějovice je připraveno poskytnout 
všem zájemcům o energeticky úsporná opatření nezávislou 
a bezplatnou odbornou pomoc. Možnosti poradenství lze 
nalézt zde: https://eccb.info/pro-verejnost/poradenstvi/neo/.

Tento projekt je financován z prostředků Evropské unie  
z fondu Next Generation EU.

Kontakt pro dotazy:
Mgr. Ivana Hlinková, jednatelka ECČB
Tel.: 777 03 03 25
ivana@eccb.cz

Stát zaplatí zájemcům Návrh energeticky 
úsporných opatření (NEO) pro rodinné  

a bytové domy

Ševětínský trh pod kostelem: 
obroda tradice

Farmářské a řemeslné trhy zažívají již několik let boom po 
celé republice a ani Ševětín tento trend neminul. Ačkoliv prv-

ní myšlenka ševětínských trhů vznikla už před lety, realizaci 
pomohl až první lockdown v roce 2020. Víc volného času  
a potřeba znovu oživit veřejný prostor nás dovedla k prvnímu 
ševětínskému trhu v červenci 2020 – a v září 2023 se konal 
již trh třináctý.

Hlavní filosofie? Dát lokálním výrobcům prostor se zviditel-
nit, přivést zákazníka rovnou k výrobci a vrátit se tak trochu 
o krok zpátky k tradici obecních trhů a jarmarků. V době, 
kdy jsme zvyklí na nakupování v supermarketech s automa-

tickou pokladnou, je nákup přímo u usměvavého výrobce 
zážitkem.

Na ševětínských trzích koupíte krom potravin také rukoděl-
né výrobky nebo třeba sazenice. Nechybí ani doprovodný 
program, nejčastěji divadlo pro děti. Ševětínský trh pod 
kostelem se stal už tradiční událostí, kam se nechodí jen za 
nákupy, ale hlavně za setkáním se sousedy či známými  
z okolních obcí. Děkujeme všem návštěvníkům ševětínských 
trhů – to díky Vám se do Ševětína rádi vracejí Vaši oblíbení 
prodejci. Těšíme se na viděnou zase brzy pod kostelem!

Stanislava Skřičková Jírovcová, Ševětín žije! z. s.

Kino Ševětín

kino Ševětín           kino_sevetin           

Za rok 2023 kino zatím navštívilo 860 diváků. Promítalo 
se 41 filmů a 8 nás ještě čeká. Promítáme obvykle čtyřikrát 
do měsíce, v letní sezóně každý víkend a v zimě vždy dva 
víkendy v měsíci. Spolupracuji se školou a školkou, již jsme 
pro ně měli několik projekcí. Snažím se vybírat rozmanité 
filmy a uvítám připomínky našich diváků. Můžete poptávat 
konkrétní filmy přes facebookové nebo instagramové stránky 
kina: 

                                           Andrea Kopečková
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Tak jako každý rok se i letos v Ševětíně konalo mnoho kul-
turních akcí. Začali jsme tradičním výšlapem na Kleť, bavili 
se s dětmi na dětském karnevalu, učili se plést velikonoční 
pomlázku, barvit vajíčka a pekli jsme velikonoční cukroví. 
Při dobré písničce jsem se potkali a poseděli s našimi seniory. 
Přišlo i na zdobení májky a pálení čarodějnic. Podnikli jsme 
výlety do přírody a při té příležitosti sbírali odpadky a sázeli 
stromky. Den dětí byl oslaven na školní zahradě. Připo-

mněli jsme si 400 let od úmrtí Šimona Lomnického. Konec 
prázdnin byl zpříjemněn pohádkovým lesem. Podzim jsme 
zahájili dušičkovou stezkou a dlabáním dýní. Následovalo 
setkání u pomníku padlých na oslavu vzniku samostatného 
československého státu, spojené s lampionovým průvodem. 
V místním kině jsme si poslechli přednášku o Africe od zná-

mého fotografa Václava Šilhy. Do konce roku připravujeme 
další akce jako perníčkování, divadelní představení, rozsvíce-

ní vánočního stromečku a čertovské peklo. 

Akcí proběhlo opravdu mnoho, ale jedna si zaslouží samo-

statný článek, a to Slavnosti Šimona Lomnického.

Současná doba je velmi hektická, a proto bych chtěla podě-

kovat členům kulturní komise, místnímu sboru SDH  
a ostatním, kteří věnují svůj volný čas a podílí se na pořádání 
kulturních akcí v Ševětíně.

Za kulturní komisi Lenka Layerová

V letošním roce uplynulo 400 let od úmrtí jednoho z našich 
nejvýznamnějších spoluobčanů, Šimona Lomnického. 

Ševětínský básník se narodil roku 1552 v Lomnici nad 
Lužnicí jako Šimon Chodeček. Nadaného žáka a zpěváka si 
všiml Vilém z Rožmberka a přijal jej za stipendistu  
v Českém Krumlově. Od roku 1573 působil po sem let jako 
učitel v Kardašově Řečici, v té době si pořečtil jméno Cho-

deček na Ptocheus. Krátce nato ve svém rodišti působil jako 
správce pivovaru a po smrti tchána nejpozději od roku 1585 
žil v Ševětíně jako držitel statku a majitel zájezdní hospody. 
Jeho pohostinnost a známost v různých uměleckých kruzích 
mu přinesly velký věhlas, který se projevil i na oblíbenosti 

Kulturní akce v Ševětíně

hostince u jihočeských velmožů. Časem si svou ochotou 
pomáhat místním v nejrůznějších úředních a právních zále-

žitostech vysloužil zvolení ševětínským rychtářem. Ačkoliv 
sympatizoval s protestanty, pojilo jej velmi dobré přátelství  
s místním katolickým farářem. 

Během svého života byl třikrát ženat, z jeho dětí jsou známi 
především Jan, Antonín a Potenciána. Patřil mezi nejvýznam-

nější jihočeské a česky píšící básníky a literáty přelomu 16.  
a 17. století.  Byl autorem padesáti básní a spisů. Jeho mora-

listický spis Kupidova střela oslovil i císaře Rudolfa II., který 
následně Šimonovi udělil šlechtický predikát „z Budče“ 
(odkaz na první českou školu na starobylém přemyslovském 
hradišti). Roku 1611 složil pohřební píseň oplakávající čes-

kého velmože Petra Voka z Rožmberka.  Po velkém požáru 
Ševětína v roce 1618 zajišťoval finanční a materiální podpo-

ru svým sousedům od okolních obcí a měst. Na začátku  
stavovského povstání podpořil svou tvorbou stavovskou 
vládu a krále Fridricha, což mělo i přes pozdější návrat ke 
katolictví za následek jeho upadnutí do chudoby, ve které 
roku 1623 zemřel v Praze. Po jeho smrti mu bylo neprávem 
připisováno autorství posměšné básně na popravené české 
pány, kterou se údajně chtěl zavděčit bělohorským vítězům.

Ševětínského velikána jsme si připomněli spojením historie, 
literatury a zábavy pro všechny věkové kategorie. Pro nej-

mladší návštěvníky byla připravena divadelní plavba Divadla 
Divoloď, ti starší si mohli vyzkoušet zbraně a obdivovat 
vojenský tábor z doby třicetileté války, který byl autenticky 
zrekonstruován Císařským regimentem. V ležení Císařské-

ho regimentu bylo také možné ochutnat výtečnou dobovou 
kuchyni. Malé náměstí se stalo místem pro řemeslný jarmark, 
před kinem vznikl improvizovaný hostinec „U Šimona“, 
tiskařská dílna a v kostele sv. Mikuláše proběhla komento-

vaná prohlídka o historii a uměleckých dílech, která se zde 
nacházejí. V knihovně byla připravena speciální výstava děl 
Šimona Lomnického. Na hlavním pódiu na náměstí Šimona 
Lomnického vystoupila kapela Vrba, kapela B-Quintett  
a zatančil Blaťácký soubor. V kině proběhly zajímavé před-

nášky – Jan Ciglbauer nás provedl osudy Šimona Lomnic-

kého a Monika Konrádová nám přiblížila třicetiletou válku 
na jihu Čech. Slavnosti nezanechaly jen vzpomínky, ale také 
trvalé připomínky. V parčíku před kulturním domem byla 
slavnostně odhalena knihobudka, která slouží k výměně knih 
mezi občany. Zároveň byla vydána výroční turistická znám-

ka, která je stále k dostání v infocentru v trafice.

Poděkování patří všem návštěvníkům a také těm, kteří se 
podíleli na přípravě programu, zvláště pak Erikovi Hiekemu 
a dobrovolným hasičům. Dík patří také Ministerstvu kultury 
a dalším sponzorům, kteří poskytli štědrou finanční podporu, 
jmenovitě Ardeapharma, a.s., Kámen a písek, spol. s r.o., 
DRUID CZ s.r.o., Araldo s.r.o., Chládek zahradnické centrum 
s.r.o., BS – Build servis, spol. s r.o., Transporte Richter s.r.o., 
Ray – Electric, spol. s r.o., Obklady Vilímek s.r.o.

Slavnosti Šimona Lomnického: 400 let od úmrtí 
významného básníka a hostinského 

Vážení a milí čtenáři, ráda bych Vás informovala o akcích, 
které pořádala místní knihovna. V pátek 26. května byla 
pořádána v místním kině přednáška Mgr. Terezy Šálkové  
a p. Jana Ciglbauera O milířích na Ševětínsku. Výše uvedený 
p. Ciglbauer je známý autor několika knih o historii, které 
jsou k zapůjčení v knihovně.

V sobotu 12. srpna byla v knihovně při příležitosti oslav 
400 let od úmrtí Šimona Lomnického z Budče uspořádána 
výstava v síni tradic, zaměřená právě na jeho dílo a život. 
Návštěvníci si mohli prohlédnout dobové reálie, mimo jiné 
renesanční ceremoniální prsten vyšší šlechty, cínové nádobí 
a kalich. Dále bylo připraveno k zhlédnutí jeho nejznámější 
dílo Kupidova střela, zapůjčené z Jihočeské vědecké knihov-

ny, fotografická dokumentace objektu, ve kterém pobýval,  
a původní pamětní deska z roku 1907. Šimon Lomnický pat-
řil mezi nejvýznamnější jihočeské a česky píšící básníky  
a literáty 16. a 17. století. Základní expozice o díle a živo-

tě Šimona Lomnického je k dispozici v síni tradic v KD 
Ševětín. Pro veřejnost je přístupná ve výpůjční době místní 
knihovny. Těšíme se na Vaši návštěvu. 

Ilona Hieke, knihovnice

Z místní knihovny
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Rok 2023 se v Blaťáckém souboru pomalu vracel do starých 
dobrých kolejí, pravidelnými se stávaly zkoušky i vystou-

pení.  První pololetí se neslo v tradičním duchu Blaťáckýho 
bálu a Masoupustu, opět jsme vystupovali v ZOO na Hlubo-

ké, začal se množit zájem cizinců o jihočeský folklór. Rádi 
jsme vystoupením přispívali k dobré náladě na venkovských 
či městských slavnostech v Drahotěšicích, Lomnici, Boro-

tíně, Lišově apod., přijali jsme firemní či plesová pozvání, 
nejvíce nás ale těší vystoupení u nás v domovském Ševětíně.

Právě v souvislosti s vystoupeními v Ševětíně nelze opome-

nout Blaťáky srdečně prožívanou akci Setkání na Blatech. 
V sobotu 25. 5. tak nastal pro Blaťáky den „D“, neboť jsme 
věděli, že dlouho plánovaný a avizovaný odchod p. Švejdové 
z funkce vedoucí souboru se stane realitou. K tomuto zásad-

nímu mezníku jsme přizvali soubor Javor z Lomnice nad 
Lužnicí a soubor Hanák Troubky. K oběma těmto souborům 
nás váží historické milníky, především však dlouholetá a 
nejen folklórní přátelství, kterých si velmi vážíme. Počasí 
doladilo krásnou atmosféru na farském dvoře a my jsme se 
všichni mohli naladit na slavnostní chvíle. 

Vyjadřujeme tímto tedy ještě jednou velké poděkování paní 
Marii Švejdové, která po boku svého manžela Zdeňka vedla 
soubor od roku 1990 plných 33 let. To, že je soubor na tako-

vé špičkové úrovni, je především její zásluha. Samozřejmě 
tímto děkujeme všem, kteří jí po celou dobu pomáhali a kteří 
ji jakkoli podporovali. 

Blaťácký soubor je aktuálně veden týmem Jitka Lidralová 
(umělecká vedoucí), Zbyněk Layer (organizační vedoucí), 
Petr Nováček (vedoucí kapely). Věříme, že i v tomto složení 
udržíme kvalitní úroveň Blaťáckého souboru ze Ševětína, 
který nese ve svém názvu i jméno svého zřizovatele městyse 
Ševětín, kterému tímto také děkujeme za letitou podporu. 
Prostřednictvím souboru Ševětín získává na své nemalé 
popularitě.   

Folklórně významnou událostí bylo červnové vystoupení  
v Národopisném muzeu v Praze, kde byly kromě tanců  
a písní předvedeny vzácné artefakty krojové výbavy. Blaťác-

ké kroje v celé své kráse se už těší finálním úpravám fotogra-

fií pana Václava Šilhy, které budou otištěny v knize Tradice  
v obrazech, jež bude jedinečným folklórním unikátem. Ně-

které z jeho fotografií členů Blaťáckého souboru spolu  
s dalšími soubory z Čech jste mohli vidět v expozici v Mu-

zeu fotografie v J. Hradci. Je skutečně mnoho toho, co lze na 
velkoformátových fotografiích obdivovat.  

Na závěr přejeme všem požehnaný konec roku 2023, který 

Rok 2023 v Blaťáckém souboru

Blaťácký soubor završí vánočním pásmem. A do roku 2024 
ať společně vykročíme v lidské slušnosti a sounáležitosti, 
kdy se i nadále s vámi chceme těšit s lidovým tancem  
a písničkou, kdy zapomeneme na každodenní shon a životní 
starosti.  

Veškeré informace o souborové činnosti naleznete na  
www.blatak.cz, jsme stále otevřeni novým inspiracím i čle-

nům, jsme rádi za „mladé“ posily a věříme, že soubor má  
v Ševětíně svoji budoucnost. 

Díky všem Blaťákům, příznivcům i vám, které naše činnost 
těší spolu s námi.  

Za Blaťácký soubor Mgr. Jitka Lidralová

Den za obnovu lesa
V sobotu 23. září 2023 se v lokalitě Ševětína opět po roce 
konala celorepubliková akce Lesů ČR Den pro obnovu lesa. 
Jsem rád, že z celého Jihočeského kraje Lesy ČR zvolily 
právě Ševětín. Vždyť zde máme co nabídnout, turisté  
a houbaři se k nám sjíždějí ze všech stran. Příroda kolem nás 
je nádherná, ale bez práce to není. Po kůrovci se lesy syste-

maticky obnovují, opravují se lesní cesty, čistí potoky, upra-

vují studánky, uklízí se odpadky. Vůči životnímu prostředí 
v Ševětíně jsme nikdy nebyli lhostejní a je vidět, že příroda 
nám to svým specifickým kouzlem vrací plnými doušky.

Revírník Lesů ČR a zastupitel městyse Milan Novotný 
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rádi využíváme příležitosti, abychom Vás pozdravili jménem 
duchovní správy v Ševětíně. 

V neděli 15. října 2023 oslavila farnost slavnost posvěcení 
chrámu sv. Mikuláše v Ševětíně.  Slavnost posvěcení chrá-

mu, posvícení, patřívalo k největším svátkům našich předků. 
Máme i dnes důvody, proč slavit památku posvěcení chrá-

mu? Proč stavět chrámy Bohu, který je nepotřebuje, jehož 
slávu nemohou pojmout ani nebesa, natož lidskýma rukama 
vystavěný chrám? Kdo potřebuje chrám? – Chrám nepotře-

buje Bůh, chrám potřebuje lid. Potřebuje domov.

Člověk ke svému životu potřebuje domov. Chce bydlet  
v domě, kde je doma. Snem mnoha rodin je rodinný dům. 
Dům, ve kterém člověk zakouší bezpečí, jistotu, společenství. 
Místo tepla a odpočinku, místo, kde se slaví, raduje i truchlí. 

Člověk potřebuje domov také po stránce duchovní. Domov, 
kde je doma se svým Bohem. Domov, kde lidé prožívají, že 
jsou si všichni spolu lidem Božím a jejich Bůh je mezi nimi. 
Domov – místo setkávání s Bohem i mezi sebou navzájem.

Proto lidé stavějí Boží chrámy a kaple. A Bůh, který je doma 
všude, chce, aby mu lidé stavěli chrámy. Chce, aby se shro-

mažďovali, aby vytvářeli společenství s ním i mezi sebou. 
Proto Bůh přijímá naše chrámy a žehná jim. A žehná všem, 
kteří do chrámu s vírou vstupují, modlí se. Žehná všem, kteří 
o chrám obětavě pečují.

Naši předkové tento kostel vystavěli, aby byl jejich duchov-

ním domovem. Vystavěli ho pro sebe i pro své potomky.  
Z víry byl tento kostel postaven, z víry byl krásně celý obno-

ven a je stále znamením víry. Bez víry by se stal jen mrtvou 
budovou.

Sluší se tedy, abychom vděčně vzpomněli na zakladatele kap-

le, stavitele a dobrodince. Snažili se, jak jen mohli, aby jejich 
kostel byl krásný, aby toto místo bylo pro ně místem setká-

vání s Ježíšem. Proto postavili I VĚŽÍČKU JAKO PRST, 
KTERÝ UKAZUJE VZŮRU: Tam je tvůj cíl!

Řekněme si něco o našem ševětínském kostele a farnosti. 
Patronem kostela je sv. Mikuláš.

Ševětínská osada údajně patřila ve 12.–13. století k panství 
jeptišek kláštera sv. Jiří v Praze. První zmínka pochází  
z roku 1356 a najdeme ji v konfirmačních knihách pražské 
arcidiecéze. Od nepaměti patřil Ševětín k příslušenství zboží 
lomnického, jímž léta 1359 vládl rytíř Ježek z Kosovy Hory. 
Ten roku 1360 dosadil ke kostelu, který v Ševětíně osiřel 
úmrtím faráře Mikuláše, kněze Jiříka, jehož 9. listopadu 1360 
uvedl v toto obročí farář štěpánovský. Roku 1373 vyměnil 
kněz Jiřík svou faru v Ševětíně (in Sebetyn) s knězem Vác-

lavem za faru v Lomnici nad Lužnicí. K tomu dal souhlas 
podací pán ševětínský, rytíř Jan z Kosovy Hory.

Mezi roky 1406 a 1436 byl farářem v Ševětíně kněz Smil. Po 
jeho smrti roku 1436 dosadil Oldřich z Rožmberka na faru do 
Ševětína kněze Petra z Třeboně. Z roku 1470 pochází zpráva 
třeboňského hejtmana Zdebora panu z Kozího Jarohněvovi  
z Úsuše: „Dávám věděti, že z Stráže v noci spálili Ševětín  
a velmi o málo jsme se s nimi chybili, že jsme na ně neuhodi-
li, a praví, že i kostel vypálili.“

V třeboňském urbáři z roku 1618 se uvádí, že vesnice Še-

větín byla vojskem spálena, celé jižní Čechy se staly nárazní-
kem válečných stran a kraj kolem Třeboně, Lomnice, Veselí 
a Soběslavi byl zpustošen, spálen a kdo přežil, utekl do lesů. 
Kostel v Ševětíně byl vyloupen, zpustošen a rozkopán. Za 
třicetileté války tedy zanikla i samostatná fara ševětínská  
a kostel spolu s kostelem slověnickým byl připojen r. 1624 
jako filiální k faře lomnické. Až v r. 1635 byl za pomoci krále 
Ferdinanda II. kostel obnoven, tj. zadní baroková část byla 
přistavěna ke starobylé gotické.

V létě 1695 při prudké bouři byla zasažena věž ševětínského 
kostela, byla úplně rozmetána, ohně však byla ušetřena. Té-

hož roku byla věž znovuzřízena, rozlitý zvon s obrazem sv. 
Mikuláše a hlavičkami andílků byl poslán k přelití do Klatov. 
V prosinci 1700 byl přelitý zvon posvěcen zlatokorunským 
opatem. 

Od roku 1697 se několikrát jednalo o oddělení ševětínského 
kostela od fary lomnické a usazení samostatného faráře  
v Ševětíně. Tehdy patřilo k ševětínskému kostelu osm vesnic. 
Křtů bývalo ročně na osadě kolem čtyřiceti, oddavek šest až 
sedm. Osadníci ševětínští měli ve svém kostele mši svatou 
vždy až každou třetí neděli. Stále se nabízeli, že si sami 
zaplatí kněze, který by tu sloužil v kostele o prázdných nedě-

lích a svátcích. Roku 1720 znovu zakročili ševětínští  
a mazelovští usedlíci u vrchnosti v Třeboni, aby byl dosazen 
stálý duchovní správce. Roku 1720 byl tedy jmenován první 
farář do Ševětína, Tobiáš Josef Schwangh.

Kolem kostela se nacházel hřbitov, ten ale již v r. 1787 
nevyhovoval, a proto byl založen a vysvěcen nový hřbitov 
na západní straně obce vedle pěšin k Vlkovu. To bylo za 
faráře Josefa Stejna. Roku 1796 se objevilo v hrobech velké 
množství vody, byl proto zrušen a pohřbívalo se opět kolem 
kostela, avšak jen na straně východní a jižní. Až v roce 1882 
za působení faráře P. Vačkáře byl založen hřbitov na farském 
pozemku.

Původní obraz sv. Mikuláše z hlavního oltáře pochází  
z r. 1708, zhotoven byl za faráře lomnického Františka 
Jahody. V nedávné době byl restaurován a v současné době 
je umístěn na hlavním schodišti biskupství českobudějovic-

kého.

Dne 4. listopadu 1916 byly sňaty z věže tři zvony určené  
k rozlití pro válečné účely. Jejich váha byla 349 kg a bylo 
za ně vyplaceno 1390 K. Také z varhan byly vyňaty píšťaly 
(cínové) a měly být odeslány k témuž účelu. Na kostele zbyl 
jeden zvon. K ulití dvou zvonů o váze 266 a 165 kg došlo až 
v r. 1935. Ani tyto zvony dlouho na ševětínské věži nevyzvá-

něly. Jejich osud se naplnil dne 6. dubna 1942, kdy zvonily 
naposledy. Tentokrát padly za oběť válce zvony všechny. 

Jejich postupná obnova probíhala až do roku 1968, kdy byl 
zvonařem R. Matouškem na Zbraslavi vyroben poslední ze 
zvonů, sv. Mikuláš. Slavnostně vysvěcen a instalován do 
věže byl dne 15. prosince 1968. Zbývá jen vyslovit přání, aby 
současné zvony již nikdy nepotkal osud jejich předchůdců  
a mohly dále do okolí vyzvánět při příležitostech slavnost-
ních, radostných, ale i těch nejsmutnějších.

Ještě pár slov k varhanám. Staré nefunkční varhany byly  
v roce 1877 nahrazeny novými, které vyrobil varhanář Mel-
cer z Tábora. Díky městysi Ševětín byly varhany opraveny  
a nyní slouží jako důstojný doprovod bohoslužeb. Při opravě 
kostela v roce 1990 byly nalezeny v presbytáři kostela vzác-

né gotické fresky, ale o nich si řekneme jindy.

V palestinsko-syrské bohoslužbě, která je prastará a nese 
rysy bohoslužby doby apoštolské, je na závěr krásný obřad, 
jímž se kněz loučí s oltářem jako s živým Ježíšem: 

„Pokoj s tebou, svatý oltáři Páně! Odcházíme domů a nevíme 
nikdo, jestli se tu příští neděli zase kolem tebe sejdeme. 
Nevíme, kdo z nás zemře tělem, kdo zemře srdcem, když 
odpadne od víry. Ale jedno víme: dnes jsme se sytili z tohoto 
stolu života pokrmem věčnosti. A proto odcházíme radostně 
a nebojíme se ani smrti tělesné. Věříme, že až se přestaneme 
setkávat s Ježíšem zde, setkáme se s Ním navěky v Jeho 
Království.“

 V té modlitbě je krásně vyjádřen důvod, proč se zde i my 
shromažďujeme, důvod, proč radostně světíme každoročně 
památku posvěcení chrámu, důvod naší posvícenské radosti.

Jménem duchovní správy v Ševětíně musíme nejprve 
upřímně poděkovat městysi Ševětín za pomoc při zajištění 
oprav a zlepšení prostředí kulturních památek v naší správě. 
Jsme velice vděčni za finanční pomoc, kterou nám poskytuje 
k záchraně těchto objektů. Snažíme se, aby i naše objekty 
přispívaly ke kráse celého náměstí a okolí.

Jménem duchovní správy Vám přejeme pevné zdraví a vše 
dobré.

P. Josef Stolařík

Vážení čtenáři Ševětínského zpravodaje, 

Roku 1796 byl po devítiletém užívání zrušen hřbitov v dneš-

ní Vlkovské ulici v místě dnešní samoobsluhy. Pohřbívání 
se vrátilo opět ke kostelu sv. Mikuláše. Z důvodu nedostatku 
místa bylo rozhodnuto vybudovat hřbitov nový. Došlo  
k tomu až v roce 1882, a to za působení duchovního P. Vač-

káře, kdy byly obci levně prodány farské pozemky.
 

Nové místo posledního odpočinku bylo dokončeno již  
v následujícím roce a dne 11.11. 1883 vysvěceno. Ve středu 
hřbitova byl osazen kamenný kříž a za ním zbudována már-
nice, nevelká budova s dvěma okny, orientovanými k jihu  
a severu, vstupním portálem s dveřmi a věžičkou, opatřenou 
drobným zvonkem. Provaz od zvonku vedl dovnitř budovy, 
což bylo v tehdejší době poměrně obvyklé. V 19. století té-

mata posmrtného života hýbala společností, a tak se promítla 
i do platnosti tehdejšího zákona č. 68 z 30.6. 1870, v němž 
bylo obcím přikázáno, že před uložením těla zemřelého pod 
zem musí uplynout lhůta 48 hodin. Během ní se mělo proje-

vit, zda jde skutečně o mrtvého. Tehdy byl zemřelý uložen 
do márnice a čekalo se, zda se probere, či ne. Při procitnutí 
měl zvonkem přivolat hrobníka nebo některého z blízkých 
sousedů.
 

Ačkoliv nemůžeme zpochybňovat účinnost výše uvedeného 
zákona, dle jiných byl zvonek na márnici zavěšen z praktič-

tějších důvodů. Jednalo se o určitou signalizaci při konání 
pohřbu, spouštění rakve do hrobu a opouštění hřbitova smu-

tečním průvodem. Ať tak či onak, zvon již od pradávna lidem 
symbolizuje něco nenadálého, nového, ať dobrého nebo 
špatného, jedná se o dorozumívací zařízení, které je důležité 
pro každou komunitu.
 

Obce bez vlastního zvonu či zvonku byly v minulosti pova-

žovány za méněcenné. O zvonku na ševětínské márnici se 
dodnes vedou i další zajímavé diskuze, především není jasné, 
kdy a kým byl odlit a kdy zmizel. Dle dostupných písem-

ných zpráv církevního a světského původu se nic přesnějšího 
nepodařilo nalézt. Podle dnes již nežijících pamětníků, kteří 
v období první republiky byli dětmi, si nikdo na zvonek na 
márnici nepamatoval.  
 

Nejvýše pravděpodobné je tedy to, že tento zvonek byl 
zrekvírován již v průběhu světové války, kdy byla zvonovina 
využívána k válečným účelům. Ku příkladu v pamětní knize 
sousední farnosti Bošilec je uvedeno, že jejich zrekvírované 
zvony a dokonce část kostelního vybavení byly úředně odňa-

ty v roce 1916, a to přesně 28. října. V pamětní knize farnosti 
Ševětín je udáváno datum 4. listopadu 1916, kdy byly 
zabaveny tři kostelní zvony, a to o celkové váze 349.50 kg, 
za které erár vyplatil v tehdejší měně 1398 K. Tuto zprávu 
podporuje i současná zpráva Národní památkové péče (dále 
NPP), ve které je uváděno, že první zvony byly rekvírová-

ny již v roce 1916, kdy bylo sledováno získání dvou třetin 
hmotnosti zvonoviny.
  

Druhá rekvizice, o rok později, již požadovala veškeré zvony 
od průměru 250 mm s výjimkou zvonů signalizačních na 
železnici a v lodní dopravě. Z tohoto opatření byly vyjmuty 

Obnovený zvonek na márnici 
v Ševětíně
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zvony cenné, lité do r. 1600. K tomu zpráva NPP dále udává, 
že tímto aktem byly zničeny odhadem tři pětiny veškerých 
zvonů z našich zemí. Jednalo se celkově přibližně o 10 000 
zvonů. Poslední rekvizici v roce 1918 zabránilo až ukončení 
války.
  

Nyní opustíme minulé století a vrátíme se do roku 2021, 
kdy vznikla myšlenka obnovení zvonku na márnici. K odlití 
nového zvonku došlo v roce 2022, a to v řemeslné dílně zvo-

naře Votruby z Myslkovic. Zvonek nese znak městyse a rok 
odlití. Zvonek samotný byl na své nové místo zavěšen 23.9. 
2022. Slavnostně odhalen a vysvěcen byl dne 28.10. 2022  
u příležitosti výročí vzniku ČSR v roce 1918. Možná by 
tento počin mohl být chápán i jako duševní náprava, neboť, 
jak indicie napovídají, se po sto šesti letech zvonek vrátil na 
své místo a může nám svým zvukem připomínat pomíjivost 
našich dní, ale i nesmyslnost války. Zvonek nese jméno sv. 
Josefa, který je patronem pastýřů a mimoděk připomíná  
i současného pastýře, ovšem lidských duší, a to pana kanov-

níka P. Josefa Stolaříka.

Prameny:
https://docplayer.cz/28424031-68-1870-zakon-dany-dne-

-30-dubna-1870/
Zprávy památkové péče – VÁCHA, Petr: Rekvizice zvonů  
v Čechách v 1. světové válce (npu.cz)
Archiv autora.

V roce 2024 jsme naplánovali (nejen) pro seniory pravidelná 
setkávání. Zpravidla se jedná o druhou středu v měsíci. Akce 
budou probíhat v odpoledních hodinách (cca 15–17 hod.) 
v zasedací místnosti na obecním úřadu. Plánujeme besedy, 
přednášky o historii, o zdraví, finanční gramotnosti. Budeme 
velmi rádi za aktivní přístup a nápady, aby náplň setkání co 
nejvíce odpovídala zájmu a požadavkům účastníků.  

Termíny setkání: 
Leden - středa 10. 1. 2024
Únor  - středa 14. 2. 2024
Březen - středa 13. 3. 2024
Červen - středa 12. 6. 2024
Září  - středa 11. 9. 2024
Listopad - středa 13. 11. 2024
Prosinec - středa 11. 12. 2024  

Za kulturní a sociální komisi 
Stáňa Skřičková a Marie Frolíková

Klub (nejen) pro seniory 

Dotazník o potřebách sociálních služeb
Milí sousedé, zřejmě jste v lednu—únoru 2023 zaregistro-

vali aktivitu nově vzniklé sociální komise (ve složení Lenka 
Bambasová, Lída Kubištová, Božena Sukdolová a Marie 
Frolíková) v podobě dotazníku, co vše je občany poptáváno 
stran sociálních služeb a volnočasových aktivit. 

Vytvořily jsme dotazník, ten jsme distribuovaly a poté jsme 
daly dohromady výsledky. Vrátili jste ke zpracování 54 
dotazníků z roznesených 410. Na první pohled to není velké 
číslo, velké procento, ale rozhodla jsem se považovat to za 
úspěch. Už jen z pohledu toho, že je to v naší obci ne zcela 
obvyklý způsob získávání přesnější představy o tom, co lidé 
v Ševětíně zhruba potřebují. 

Velká část měla zájem o cvičení k udržení kondice, trénink 
paměti, turistický spolek, zahrádkářský spolek a včelařský 
spolek, o skupinu ručních prací. Dále jste projevili zájem o 
besedy, přednášky o historii obce a kraje, o životním stylu a 
zdraví, besedy s policisty na téma bezpečnost, prevence.  
Projevili jste zájem o přehledné, dostupné informace o pe-

čovatelské službě, o příspěvcích sociální podpory. Dále jste 
poptávali hasičský kroužek pro děti a více sportovních aktivit 
pro děti. Já osobně mám dojem, že například řada pohybo-

vých aktivit se už děje v prostorách školy a díky činnosti 
sportovního klubu, je tedy vcelku dobrá šance najít si „to 
své“. 

Předestírám, že se nedá zrealizovat vše hned, najednou a 
podle představ každého jednotlivého občana. S vedením obce 
spolupracujeme na tom, abychom ke zdárné realizaci dovedli 
ty aktivity, které jsou v našich silách a možnostech, například 
z hlediska prostoru, uskutečnitelné nejdříve a nejsnáze. Poté 
můžeme dál pracovat na dalších věcech. 

A snažně prosím, buďte aktivní nejen ve vyjadřování toho, 
co potřebujete a poptáváte po vedení obce, ale prosím, buďte 
aktivní i v pomoci nám zrealizovat Vaše představy. 

Za sociální komisi Marie Frolíková

Před koncem roku 2022 nám oznámil starosta SDH Jan 
Fedra, že odstupuje z funkce, proto jsme na 22. ledna 2023 
svolali řádné volby, ve kterých byl zvolen nový výbor  
a starosta sboru. Již 8. ledna jsme pořádali v součinnosti  
s městysem Ševětín pochod určený dětem. Svěřeno nám bylo 
dvacet pět dětí, se kterými jsme během vycházky soutěžili, 
učili jsme se první pomoci a dalším dovednostem, které člo-

věk potřebuje při pohybu v přírodě. Na závěr bylo připraveno 
občerstvení a posezení u studánky M. Novotného u Vitína.

V polovině března jsme uspořádali další pochod pro děti, 
tentokrát s vodnickou tematikou. Děti se během vycházky 
seznámily s vodníky a místními pověstmi o nich. Nakonec 
byly děti odměněny vodníkem Žábronožkou, který z ledové-

ho rybníka vydal svůj poklad.

Na apríla jsme se přidali k akci „Ukliďme Česko, ukliďme 
Ševětín“, kdy jsme rozděleni na dvě skupiny prošli urče-

né úseky a posbírali odpadky. Pár dní nato jsme provedli 
brigádu na úpravu naší klubovny v budově městyse, kdy byly 
nám svěřené prostory vybíleny, upraveny a byl položen nový 
koberec.

Na konec dubna každý rok připadá pálení čarodějnic. I letos 
jsme dojeli na dřevo, abychom mohli postavit dřevěnou 
hranici na místním hřišti. Samotná hranice byla na závěr do-

plněna o figurínu čarodějnice, kterou bravurně vyrobila naše 
členka. Při pálení vatry jsme dohlíželi na bezpečnost přihlí-
žejících a do pozdních hodin jsme hlídali zbytky ohně. 

Státní svátek 8. května jsme oslavili pietním aktem u pomní-
ku padlých a položením věnce. V první polovině května naši 
členové prováděli čištění kanálových vpustí. Koncem května 
jsme pomáhali Blaťákům při budování a později při rozebírá-

ní pódia na farském dvoře.

V sobotu 24. června se konal sběr železného šrotu, který jste 
pro nás připravili, čímž bychom vám rádi poděkovali. Ve 
středu 26. července jsme přesně ve 13:00 před hasičárnou 
uctili minutou ticha památku hasiče Zdeňka Hejduka z HZS 
Středočeského kraje, který zemřel při výkonu služby. Na far-
ském dvoře jsme v tomto měsíci pomohli s přenášením vrat. 
Nedlouho poté jsme pomáhali instalovat knihobudku u KD.

Při oslavách výročí 400 let od úmrtí Šimona Lomnického  

z Budče, které se konaly 12. srpna, jsme zajišťovali pořada-

telskou službu. Poslední srpnovou sobotu došlo k velkým 
dešťům, při kterých byl zaplaven dům v ulici Školská, první 
zásah provedli členové výjezdové jednotky. Následky pomá-

hali druhý den odstranit další členové SDH a sousedé.

V neděli 3. září jsme v součinnosti s městysem pořádali 
pohádkový les, kde jsme pro děti připravili celkem deset 
stanovišť, na kterých mohly potkat různé pohádkové postavy. 
Ve čtvrtek 7. září projel naší obcí cyklistický etapový závod
Okolo jižních Čech 2023, při kterém jsme zajišťovali hladký 
průběh akce.

V říjnu jsme pomáhali při dlabání dýní na školské zahradě. 
Během státního svátku 28. října jsme se zúčastnili pietní akce 
u pomníku padlých, při této příležitosti byli odměněni za 
záchranu života dva naši členové, a to P. Vokůrka ml.  
a P. Čeněk.

Sobota 2. prosince bude ve znamení čertů, kdy se sejdeme na 
hřišti a po loňském úspěchu opět připravíme pro děti peklo 
plné čertů.

Výjezdová jednotka našeho SDH vyjela v letošním roce cel-
kem k sedmnácti zásahům, z toho bylo dvanáct technických 
pomocí, jedna dopravní nehoda a čtyři hašení požáru.

Za nejdůležitější zásah považuji vyjetí k požáru místní pily. 
Naše jednotka díky rychlému výjezdu dokázala zlikvidovat 
rozrůstající se oheň ještě před příjezdem ostatních jednotek, 
tímto rychlým zásahem se podařilo zabránit rozšíření plame-

nů do okolních budov.

Od letošního podzimu obnovujeme opět u nás v Ševětíně 
dětský oddíl mladých hasičů. Postupně budeme nabírat děti, 
které se budou učit hasičským dovednostem, a pokud půjde 
všechno podle našich představ, chtěli bychom, aby se děti ze 
Ševětína zúčastnily již v příštím roce soutěží mladých hasičů.

Chtěl bych poděkovat Vám všem a především vedení obce 
za podporu našeho sboru. Závěrem bych Vám chtěl popřát 
poklidné Vánoce a do nového roku hlavně hodně zdraví.

Za SDH Ševětín 
Starosta sboru Pavel Vokůrka st.

Zpráva o činnosti našeho SDH v letošním roce
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Dvanáctikilometrový výlet ze Ševětína do Borku nedaleko 
Českých Budějovic byl dobrou volbou. Jestli máte čas  
a chuť, vydejte se na cestu s námi.

Na vlakovém nádraží v Českých Budějovicích bylo v sobotu 
7. 10. 2023 dopoledne hodně živo. Probíhal totiž den otevře-

ných dveří areálu střediska oprav kolejových vozidel. Jedním 
z bodů v programu byly jízdy parního vlaku z depa na osobní 
nádraží. Rodiny s dětmi nadšeně obdivovaly lokomotivu  
a vozy na první koleji. My se obvykle o podobných akcích 
dozvíme úplnou náhodou až na místě. Naše moderní soupra-

va stála na opačném konci stanice a včas vyrazila na svou 
pravidelnou cestu. Za malou chvíli jsme vystupovali  
v Ševětíně.

Vlakem jsem okolo našeho výchozího bodu jezdil mno-

hokrát. Z oken expresů do Prahy jsem obdivoval nevšední 
siluetu kostelní věže. Pořád se ale nenaskytla příležitost 
vystoupit a udělat si čas alespoň na historické centrum tohoto 
městysu.

Nádražní a Třeboňskou ulicí se dostanete na Malé náměstí 
a hned na Náměstí Šimona Lomnického. Ševětín je docela 
rozsáhlý a my jsme se při krátké návštěvě pohybovali právě 
v této části. Konečně jsem si mohl prohlédnout opravenou 
fasádu kostela sv. Mikuláše. V tomto svatostánku se krásně 
snoubí gotický základ stavby s pozdějšími barokními úprava-

mi věže. Květinové záhony v okolí kostela jsou doplněny  
o stylovou hrající fontánu. U rozsáhlé budovy fary zase 
můžete obdivovat dřevěné sochy. Je to prostě inspirující 

Jak jsme navštívili jihočeskou Etnu
kombinace různorodých podnětů.

Byl ale ten správný čas na dobrou kávu a případně také dor-
tík. Někdy to může být v sobotu dopoledne v podobných ob-

cích problém. V Ševětíně to bylo ale úplně jinak. Na náměstí 
Šimona Lomnického jsme narazili na stylovou kavárnu. Mo-

torkářská výzdoba na stěnách zálibně nasávala vůni lahodné 
kávy a pokukovala po výborných zákuscích. Prostě jeden 
z vrcholů výletu nás čekal hned na začátku. Ještě nezbytná 
fotografie sochy sv. Jana Nepomuckého a jde se dál.

Vraceli jsme se zpátky k budově vlakového nádraží a v ulici 
Bedřicha Smetany obdivovali fasády domů. Dokládají nejen 
vzdálené dějiny obce, ale také její současnou proměnu. Na 
první pohled může okolní zástavba působit nesourodě. Přes-

to, ale možná právě proto se mi tam líbilo. Pocházím totiž 
z města v Beskydech, jehož širší centrum bylo za minulého 
režimu výrazně změněno výstavbou panelových domů. 
Obvykle se proto neubráním srovnávání s mými dosavadními 
zkušenostmi s úpravou center menších měst.

Modrá turistická značka nás vedla okolo železničního náspu 
a po břehu Dubenského rybníka. U hezky opravené hájovny 
jsme odbočili na cyklostezku vedoucí po místní komunikaci. 
Ta nás nasměrovala od pečlivě udržovaných zahrádek rekre-

ačních chat hlouběji do lesa. Turisti, houbaři, cyklisti i řidiči 
osobních aut si tam navzájem nepřekáželi. Po celou dobu nás 
doprovázely různé křížky, které jsem s radostí fotografoval. 
Nebylo to ale vůbec jednotvárné. Na stejném místě můžete 
narazit na obrázek Panny Marie a hned vedle na obnovený 

turistický přístřešek s citátem od J. J. Rousseau. Les v jižních 
Čechách prostě umí překvapit.

Na rozcestníku „U Svatého Josefa“ se rozloučí žlutá turistic-

ká značka s cyklostezkou. Pro mě následovala jedna  
z nejhezčích částí výletu. Borovicové lesy okolo nás vyrůsta-

ly z písčité půdy. Počasí bylo pro výlet ideální a teplý vítr byl 
na začátku října milým bonusem. Mimochodem naše pokusy 
o houbaření skončily nalezením jediného klouzka sličného, 
který nám dělal společnost až domů. Došli jsme až k další-
mu kříži s lavičkou a potom následovala změna. To mám na 
podobných výletech vždycky rád.

Polní cestou jsme se okolo luk pomalu dostali až na okraj 
obce Lhotice. Tam na nás čekalo další zastavení, které nako-

nec dalo název i tomuto blogu. Stáli jsme u Etny. Tedy abych 
byl přesný, u výsypky antracitového dolu Etna. Na první 
pohled vypadaly vzrostlé stromy stejně jako všechny hájky 
okolo. Když ale přistoupíte blíže k turistickému rozcestníku 
a dalšímu křížku, uvědomíte si výškovou nerovnost čnící 
před vámi. Majitelem dolu byl právník Oldřich Pecl, který se 
stal obětí justiční vraždy v roce 1950. Stejně jako při našem 
minulém výletě v Omlenicích nás i zde dostihly tragédie 
velkých dějin.
 

Z tohoto místa jsme pokračovali dále po zelené turistické 
značce, která nás dovedla až do Borku u Českých Budějovic. 
Po cestě nás překvapivě čekalo několik stanovišť, kde se mě-

řila tělesná zdatnost a koordinace pohybu. Jinými slovy jsme 
museli překonat pár popadaných stromů, které očividně leže-

ly přes stezku již delší dobu. My jsme to zvládali, spíše jsem 
litoval protijedoucího cyklistu, který nás míjel právě u takové 
překážky. Poslední dva kilometry jsme znali už z předcho-

zích výletů. Procházeli jsme více méně klidnými lesy, které 

se teprve pozvolna halily do pestrobarevné podzimní krásy.

Martin Klapetek

Provoz lékárny je možný také 
díky podpoře okolních obcí

Cílem každé samosprávy je udržet pro své občany služby, 
které pomáhají každý den zlepšovat životní pohodu. Mezi 
takové služby patří také možnost zakoupit nebo vyzvednout 
léky, ať už na akutní nebo dlouhodobou léčbu. V případě 
Ševětína je tato služba obzvlášť důležitá, protože lékárnu zde 
máme jedinou v širším okolí a pro občany bez možnosti do-

pravit se do větších měst tak představuje jedinou alternativu, 
jak si léčiva obstarat.

V posledních letech však dochází u menších lékáren po celé 
České republice k ekonomickým potížím a obce, které si je 
chtějí udržet, musí nabídnout svou pomoc. Stejně tak Ševětín 
z tohoto důvodu každoročně dotuje provoz lékárny – není na 
to však sám. Lékárna zajišťuje svým provozem službu i pro 
okolní obce, které se také podílejí na finanční pomoci.

Jménem městyse Ševětín tak děkujeme obcím Bošilec, Dra-

hotěšice, Dynín, Chotýčany, Mazelov, Neplachov, Vitín  
a Vlkov za poskytnutí finančního příspěvku na provoz lékár-
ny za rok 2021 a pevně věříme, že se nám společně podaří 
tuto službu pro naše občany udržet i nadále.

Za Komisi pro meziobecní spolupráci
Filip Skřička
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Dne 15. února 2023 se v naší škole pořádal tzv. Den šílených 
účesů, na který si měl každý žák vytvořit jakýkoliv nezvyklý 
účes. Někteří tento den doopravdy předvedli svoji předsta-

vivost a kreativitu, ale i ti méně zruční se zapojili alespoň 
tím, že si zapletli copy nebo udělali vyvýšený culík. Do této 
aktivity se s vervou zapojili i někteří učitelé a ostatní zaměst-
nanci školy (školní kuchyně). Bylo zajímavé vidět výtvory 
jiných a těšíme se na další bláznivé i méně bláznivé dny.
 

Adéla Vavříčková, žákyně 9. B

Projektový den Svatý Mikuláš u prvňáků

Během čtyř vyučovacích hodin provázel žáky prvních 
tříd příběh o svatém Mikulášovi. První hodinu proběhla 
mikulášská nadílka a poté žáci pracovali na vyplňování 
pracovních listů z matematiky i českého jazyka. Spolupra-

covali ve skupinách, poslechli si příběh a zpívali píseň Mik 
Miku Mikuláš. Byly tak propojeny hodiny českého jazyka, 
matematiky, hudební výchovy, výtvarné výchovy a tělesné 
výchovy. Dovednosti a vědomosti si žáci procvičili zábavnou 
a všestrannou formou.

Mgr. Michaela Semmelbauerová, DiS., učitelka ZŠ

Exkurze do Akademie věd v Českých 
Budějovicích

Ve čtvrtek 24. listopadu 2022 se uskutečnila exkurze do Bio-

logického centra Akademie věd ČR v Českých Budějovicích, 
určená pro žáky s větším zájmem o biologii pod vedením 
paní učitelky Lucie Novotné. 

Sraz byl v 7:35 na autobusové zastávce v Ševětíně. Během 
hodiny a čtvrt jsme se MHD dopravili na místo, kde nás 
v 9:00 čekala naše lektorka Mgr. Olga Blechová. Ta nás do-

vedla do místnosti, ve které jsme strávili zbytek dopoledne. 
Jako první nám mikrobiolog představil práci s mikroskopem, 
kde jsme na mikrometrové úrovni pozorovali řasy, sinice  
a buchanky z kapky vody rybníka. Po „mikroskopování“ 
nám hydrochemik ukázal experiment týkající se koncentrace 
vody s kyslíkem v závislosti na teplotě vody, mohli jsme si 
jej vyzkoušet. Další etapou programu byla přednáška  
o mikroorganismech v půdě, zejména o bakteriích a plísních. 

V letošním školním roce se naše škola zaměřila mimo neu-

stálý rozvoj vzdělávacího programu i na obohacení  
a prohloubení vzájemné spolupráce mezi mateřskou  
a základní školou. Přechod dětí z mateřské do základní školy 
je velice důležitým životním krokem. Jeho správné nasta-

vení je tedy naprosto klíčové. Tohoto ještě většího rozvoje 
dosahujeme pomocí navýšení různých společných akcí, kde 
se děti mají možnost navzájem lépe poznat, porozumět si  
a dostat se mimo své obvyklé prostředí. V rámci těchto kroků 
jsme nezapomněli ani na učitele, kteří v příštím roce budou 
prvňáčky vyučovat. I oni se do těchto akcí zapojili a měli tak 
možnost se s předškoláky seznámit s předstihem. Zároveň 
v praxi lépe poznali řízenou činnost předškoláků ve školce. 
Dále jsme se ještě více zaměřili například na zlepšení celko-

vé tělesné zdatnosti, pohybových dovedností a povědomí  
o zdravém životním stylu u dětí a žáků. U žáků základní ško-

ly jsme se cíleně zaměřili na atraktivnější rozvoj sociálních, 
personálních a digitálních kompetencí, které jsou naprosto 
klíčové pro připravenost pohybovat se v současné dynamicky 
se rozvíjející době. 

Zároveň aktivně vylepšujeme podmínky pro žáky se spe-

ciálními vzdělávacími potřebami. Tyto žáky podporujeme 
mimo mnohá podpůrná opatření pro co nejlepší zvládnutí 
komplexního vzdělání například také individuálními vzdělá-

vacími programy se zaměřením na činnosti, ve kterých daný 
žák vyniká. Soustředili jsme se i na kroky spojené s přije-

tím a hlavně plnohodnotným začleněním žáků z Ukrajiny, 
kterým byla poskytnuta ochrana v souvislosti s probíhající 
válkou v jejich zemi. Těmto žákům jsme upravili vzdělávací 
obsah a soustředili jsme se na jejich vzájemnou spolupráci se 
spolužáky a učiteli. Ještě více jsme také rozšířili pozornost 
věnovanou nadaným a mimořádně nadaným žákům. Dle 
individuálního nadání a zájmu jsme těmto žákům poskytli 
možnost zapojit se do doplňkových dobrovolných aktivit, ať 
už v podobě osobních projektů, nadstandardních složitějších 
úloh, prezentací, referátů nebo jazykového kurzu  
v Anglii. Samozřejmostí bylo i umožnění účasti na ještě 
větším množství nejrůznějších soutěží a akcí, kde naši žáci 
dosáhli mnohých úspěchů.

Závěrem bych velice ráda poděkovala celému pedagogic-

kému sboru i všem dalším zaměstnancům školy, žákům, 
jejich rodičům a úřadu městyse Ševětín za skvělou podporu 
a spolupráci v uplynulém školním roce. Za spolupráci ve 
všech směrech jsem obzvláště vděčná, protože právě díky ní 
mohu být náležitě hrdá na celkový rozvoj a směr, kterým se 
Základní škola a Mateřská škola Ševětín i nadále ubírá. Bez 
takového kolektivu proaktivních kolegyň a kolegů, kteří svě-

domitě plní svoji práci, by nebylo možné takovýmto tempem 
neustále zlepšovat a modernizovat školu. Uplynulý školní 
rok nám přinesl obrovský posun zejména v propojení mezi 
mateřskou a základní školou. Také se nám povedlo velice za-

pracovat na mimoškolních a doplňkových aktivitách, kterým 
se všichni naši žáci mohou věnovat nad rámec standardních 
vzdělávacích programů. Tyto aktivity považuji za naprosto 
zásadní pro celkový rozvoj jednotlivých žáků a pro zlepšení 
prostředí školy. Zároveň tyto kroky viditelně zvyšují zájem 
o vzdělání a podporují zdravý kolektiv. Jsem přesvědčena, 

že tento trend bude i nadále úspěšně pokračovat a naše škola 
bude příjemným prostředím nejen pro žáky, ale i pro všechny 
zaměstnance. 

Mgr. Jana Schnelzerová, ředitelka ZŠ a MŠ Ševětín

Před 100 lety: Ze školního roku 
1923–1924:

V letošním školním roce 2023–2024 je v MŠ 115 dětí a na 
ZŠ 341 žáků.

Z našich aktivit:

Den šílených účesů

Základní škola a Mateřská škola Ševětín 
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Dějepisná exkurze do Polska
(květen 2023)

Cesta a solné doly (Veronika Marcínová, žákyně 8. A)
Slunce už dávno zašlo za obzor, když jsme popadli naše 
malá zavazadla většinou v podobě batohů a vyrazili ke škole. 
Všichni jsme se rozloučili se svými drahými členy rodiny 
a postupně se usadili v autobuse. A tak chvilku po půlnoci 
začala naše výprava do Polska. Sotva začalo svítat a my 
poprvé zastavili, všichni spali průměrně dvě hodiny, a to tito 
lidé byli ještě šťastlivci. Na benzince jsme se mohli pokochat 
úsvitem slunce, který všemu živému oznamoval nový den, 
včetně nás, na které čekal velmi dlouhý den.

Po asi třech hodinách autobus zastavil a naše průvodkyně 
nám oznámila, že máme vystoupit. Na zhruba hodinu jsme 
měli rozchod a mohli se podívat buď do parku, nebo nedale-

ké zámecké zahrady. Poté jsme vyrazili na prohlídku solných 
dolů ve Wieliczce. Zde nás seznámili s životem horníků  
a ukázali například kostel zasvěcený Kinze, bájné princezně 
z Maďarska. Prostor dolů byl velmi pěkně vybaven a vy jste 
si tak mohli přestavit, jaké to zde asi bylo a jak to všechno 

fungovalo. Nakonec jsme si samozřejmě mohli pořídit nějaký 
ten suvenýr.

Krakov (Adéla Kopaničáková, žákyně 9. B)
Druhá zastávka v Polsku byl Krakov. Když jsme vystoupili 
z autobusu, upoutal náš pohled krásný krakovský hrad na 
Wawelu. Okolo hradu nás provedla paní průvodkyně a řekla 
nám mnoho zajímavostí, jak o krakovském drakovi, tak  
o samotném hradu. Po rozchodu, při kterém jsme si mohli 
hrad prohlédnout ze všech stran, se výprava přesunula na 
náměstí Rynek Główny ve staré části města. Naše cesta 
směřovala na tržnici a celý výlet jsme zakončili v kostele Na-

nebevzetí Panny Marie. Po tříhodinovém volnu jsme zamířili  
k autobusu a jeli na hotel. Krakov se nám všem líbil a spous-

ta z nás by ho určitě ještě jednou chtěla navštívit.  

Osvětim (Valérie Stehlíková, žákyně 8. A) 
Ve středu jsme měli budíček v 6:20. Jelikož jsme všichni byli 
unavení z předchozího dne, nevstávalo se nejlépe. Po ranní 

hygieně jsme si došli na snídani, která byla v podobě švéd-

ských stolů, takže jsme si každý mohli dát, na co jsme zrovna 
měli chuť. Po snídani jsme měli ještě trochu času na sbalení 
a poté jsme už odevzdali karty od pokoje, nasedli do auto-

busu a vydali se směr Osvětim. Byla to celkem dlouhá cesta, 
vyjížděli jsme okolo půl osmé, dorazili jsme tam lehce po de-

váté hodině. Před prohlídkou jsme dostali sluchátka, protože 
jsme byli velká skupina, takže naše průvodkyně mluvila do 
mikrofonu a my ji slyšeli ve sluchátkách. Také nám musela 
překládat slova průvodkyně vyškolené přímo na prohlídky 
Osvětimi, jež bohužel nemluvila česky. Myslím, že prohlíd-

ka koncentračního tábora všechny velmi zasáhla. Vcházeli 
jsme do několika domů, kde kdysi pobývali Židé. Zde jsou 
vystavené věci, které nacisté nestihli zlikvidovat, a visí zde 
spousta autentických fotografií. Viděli jsme hromady vlasů 
lidí, kteří tam opravdu byli a zažívali hrůzy, jež si nikdo ani 
neumí představit, jejich oblečení, které skutečně nosili, také 
spoustu zavazadel, která si přivezli plná svých cenných věcí  
s nadějí na lepší život, jehož se nikdy nedočkali. 

Co pro mě bylo asi úplně nejtěžší, bylo slyšet o tom, co 
doktor Mengele dělal lidem, pokusy, které zkoušel na dvojča-

tech. Chodba byla plná fotek vězňů, pod nimiž byla napsaná 

i data jejich příchodu a jejich smrti v koncentračním táboře, 
z čehož se dalo vyčíst, jak dlouho v táboře přežili, a to u 
většiny nebylo moc dlouho. Viděli jsme tam fotografie těch, 
kteří přežili jen tři měsíce, někteří však i více než rok, avšak 
průměrná doba života byla okolo tří, čtyř měsíců, pokud 
jejich život neskončil hned po příjezdu v plynové komoře. Po 
Osvětimi nás ještě vzali do Březinky, kde kdysi byla krema-

toria a plynové komory, teď už tam však stojí jenom dřevěné 
budovy. Dozvěděli jsme se, že chodit na záchod se mohlo 
pouze ráno a večer, čas byl omezený. Také jsme zde viděli 
koleje, po nichž přijížděly deportační vlaky, a jeden vagon  
z tohoto vlaku. Naše prohlídka se někdy okolo třinácté 
hodiny nachýlila ke konci, na psychiku to nebylo úplně 
jednoduché, ale jsem ráda, že jsem se tam mohla podívat. 
Nasedli jsme do autobusu a už se vydali směr Ševětín. Ještě 
před polskými hranicemi jsme se zastavili na oběd, abychom 
utratili zbylé zloté, a potom jsme už jen s jednou krátkou 
zastávkou jeli přímo před školu, kam jsme dorazili okolo půl 
deváté večer. 

Streptomycety (= kmen bakterií), které bioložka přinesla, 
jsme mohli spolu s ní zkoumat pod mikroskopem. Kolem 
poledne byl oběd v menze Jihočeské univerzity. Následně 
jsme šli do parazitologického ústavu, kde nám byl představen 
svět parazitů. Byli jsme seznámeni s některými zástupci tzv. 
helmintů a měli jsme možnost pod mikroskopem pozoro-

vat jejich morfologii. Mezi pozorovanými exponáty byla 
například i škrkavka dětská. Nakonec jsme opustili ústav 
a jeli MHD na zastávku U Zelené ratolesti, odkud jsme šli 
na Mariánské náměstí. Během čekání na autobus jsme si na 
autobusové zastávce prohlíželi drobné dárky, které jsme od 
AV dostali (diář, tužky a propisku). Asi po deseti minutách 
čekání přijel autobus, který nás odvezl do Ševětína, kde byl 
výlet ukončen. 

Exkurze se mi líbila a byla pro mě přínosná, protože jsem se 
dozvěděl mnoho nových informací týkajících se biologie  
a fungování výuky na VŠ.

Marek Iška, žák 8. A

Atletické závody v Lomnici nad Lužnicí

Téměř na rok shodně, konkrétně 29. května, se 
konaly atletické závody v Lomnici nad Lužnicí. 
Loňská premiéra pro nás skončila překvapivým 
celkovým vítězstvím. Tento rok tak na nás leželo 
břímě obhájců vítězství. Naše přes čtyřicet členů 
čítající výprava (včetně pana učitele Duspivy a paní 
učitelky Hašové) se vydala vstříc zisku dvou obrov-

ských pohárů. Závodu se zúčastnilo celkem devět 
základních škol. Mezi favority patřily školy z Veselí 
nad Lužnicí, domácí Lomnice, Dolní Bukovsko  
a po výkonech v minulém roce jsme to byli také my. 
Soutěžilo se ve dvou hlavních kategoriích. První 
byla určena pro děti 4. a 5. tříd. Do druhé početnější 
skupiny patřili všichni žáci druhého stupně (6. až 9. 
třída). Závodilo se v těchto disciplínách: sprint, skok 
daleký, hod kriketovým míčkem, štafety, vrh koulí, 
běh na 200, 400, 800 a 1500 metrů.  Pro každou 
disciplínu vyjma štafet byla připravena jedna sada 
medailí (zlato, stříbro, bronz). O celkovém vítězi 
malého atletického mistrovství jižních Čech nerozhodoval 
počet všech medailí, ale stejně jako na olympiádě pouze zisk 
prvních míst. Maximálně mohly školy vyhrát dvacet čtyři 
zlatých medailí.

S celkovou bilancí jedenáct zlatých, šest stříbrných a sedm 
bronzových medailí jsme stejně jako před rokem zvítězili  
a stali se nejúspěšnější školou na atletických závodech  
s názvem LomAZ – Sport dětem. Na druhém místě skončila 
ZŠ Veselí nad Lužnicí Blatské sídliště, která získala sedm 
zlatých, bronz patřil škole z Dolního Bukovska, která vybo-

jovala čtyři prvenství.

Hlavním iniciátorem skandování a hlasité podpory byl žák 
9. A Martin Jágl, který společně s dalšími žáky vytvořil 
při vyhlašování úžasnou atmosféru, kterou nám po závodě 
pochválil i samotný starosta města Lomnice nad Lužnicí. Po 
vyhlášení vítězů propukla v našem táboru obrovská euforie  
a radost, na kterou budeme s paní učitelkou Hašovou jednou 
v důchodu na stará kolena vzpomínat.

Stejně jako loni byl i tento ročník fantasticky zorganizovaný. 
Hlavní zásluhu na tom má město Lomnice v čele s panem 
starostou, místní základní škola a tým pořadatelů okolo Kris-

týny Božovské. Dále bych chtěl poděkovat Terce Stoklasové, 
která vede v Ševětíně oddíl atletiky a stará se tak o naše ta-

lenty. Těchto úspěchů bychom jako škola nemohli dosáhnout 
bez pořádné podpory vedení, zejména bez naší paní ředitelky 
Jany Schnelzerové, která nám umožňuje se takovýchto akcí 
účastnit a je jedním z největších fanoušků.

Medailová umístění:

Zlato: Bužková Zuzana 2x, Vlčková Anežka 2x, Čadová 
Karolína 1x, Němec Dominik 1x, Herdová Nikola 1x, Hejna 
Petr 1x, Štafeta mladší dívky, starší dívky a starší chlapci
Stříbro: Vondrášková Valentýna 1x, Jágl Martin 1x, Herdová 
Danica 1x, Tržilová Tereza 1x, Čadová Karolína 1x, Flegl 
David 1x
Bronz: Trmata Andreas 1x, Hejna Lukáš 1x, Kovářová Ale-

xandra 1x, Flegl David 1x, Herdová Nikola 1x, Vondrášková 
Valentýna 1x, Tržilová Tereza 1x

Zlatá sestava LomAZ 2023:
Flegl David, Bužek Jan, Vavříček Jáchym, Hejna Petr, Hejna 
Lukáš, Ašenbryl Jan, Bednář Petr, Vondrášková Valentýna, 
Herdová Nikola, Němec Tomáš, Vlčková Anežka, Vlažná 
Tereza, Novotná Sára, Kovářová Alexandra, Frolíková Anna, 
Procházková Adriana, Simpson Liliana, Tržilová Tereza, 
Bužková Zuzana, Chrtová Nikol, Čada Pavel, Nikodem 
Pavel, Lorenc Matyáš, Kundrátová Lenka, Jindra Martin, 
Němec Dominik, Doležal Filip, Kušnír Matyáš, Frolík Jakub, 
Herdová Danica, Čadová Karolína, Kovářová Karolína, Pin-

cová Aneta, Jarešová Aneta, Březinová Lenka, Vondrášková 
Anna, Vlažný Ondřej, Krátký Jonáš, Jágl Martin, Rozboud 
Vojtěch, Trmata Andreas, Novotný Jiří, Bužková Veronika
Mgr. Jan Duspiva, učitel ZŠ

Milí žáci sportovci a senzační kolegové, velice vám děkuji 
za vaše nasazení a sportovní nadšení. Právem si zasloužíte 
být nejlepší. A jak řekl Jan Amos Komenský: „Dobrý učitel, 
dobrý učeň, dobré učení mocně umění rozmnožuje.“

Mgr. Jana Schnelzerová, ředitelka školy
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Shrnutí (Veronika Marcínová, žákyně 8. A)
Úplně nemohu říct, že se mi výlet líbil, jelikož koncentrační 
tábor není něco, o čem byste řekli, že pobyt na tomto místě 
vás činil šťastným, ale tři čtvrtiny výletu byly opravdu moc 
pěkné a zbytek byl velmi poučný. Myslím, že díky tomu 
máme k těmto místům a všem lidem, kteří zde z donucení 
pobývali, mnohem větší úctu, než když jsme sem jeli.

Nástup dítěte do mateřské školy - důležitý 
milník, ale nelehký krok…

Nástup malého človíčka do mateřské školy je velice důleži-
tou událostí v životě dítěte. Děti nastupují do mateřské školy 
většinou kolem třetího roku života a je to pro ně, jejich rodi-
če i paní učitelky velice náročný „proces“. Dítě je do doby 
před nástupem do mateřské školy v milujícím a bezpečném 
prostředí domova, kde je obklopeno rodiči, prarodiči  
a kamarády. Veškeré dění se točí kolem něho a má absolutní 
pozornost.
  

S nástupem do mateřské školy dochází k velké změně. Dítě 
přichází do neznámého prostředí, mezi lidi, které nezná, při-
chází o absolutní pozornost, je bezradné, má strach a přichází 
o pocit bezpečí. Odloučení od matky je asi tím nejhorším, 
čím si dítě v tomto období prochází. Často nepomáhá ani 
láskyplná náruč paní učitelky, ujištění, že maminka určitě 
přijde. Učitelka si musí postupně získat důvěru dítěte. Proto 
se první dny většinou neobejdou bez dětských slziček. Dobré 
je, když si rodiče se svým dítětem o školce povídají. Co vše 
tam bude dělat, že si najde nové kamarády, bude tam mít 
mnoho jiných hraček, než má doma. Pokud se podaří dítě po-

zitivně naladit, aby se do školky těšilo, je přechod do nového 
prostředí snazší. Pro všechny strany (dítě - rodič - učitel) je 
to velice psychicky náročné období. Malý človíček je však 
velice odvážný a flexibilní. Chce hledat a učit se novým vě-

cem a mezi vrstevníky je spokojený. Po překonání prvotního 
strachu a získání pocitu bezpečí se dětem v mateřské škole 
líbí a jsou spokojené. A na závěr rovnice, kterou se snažíme 
v mateřské škole řídit - „spokojené dítě = spokojený rodič = 
spokojený učitel“.

Gabriela Schwarzová, učitelka MŠ

Nelehká, ale krásná práce učitelky 
v mateřské škole

Co dělají děti ve školce? Celý den si hrají! Ty paní učitelky, 
ty mají neskutečnou pohodu. Ráno pijí kávičku, dopoledne 
jsou venku a po obědě děti spí. I takto by se to mohlo jevit 
při pohledu zvenčí.

Co už ale není vidět a odehrává se za zavřenými dveřmi?
Kávu si samozřejmě paní učitelka uvaří. Otázkou je, zdali 
ji stihne vypít teplou nebo jestli vůbec. Jedna paní učitelka 
je na celou třídu ráno sama, a to je v některé z tříd až dvacet 
osm dětí. Když přeskočím ráno u těch nejmenších, kde je 
hlavním cílem zvládnout odloučení od rodičů a paní učitelka 
by potřebovala pět klínů a deset rukou, aby ukonejšila všech-

ny uplakané děti, i v ostatních třídách bývá někdy pěkný cvr-
kot. Děti mají ranní chvilku pro sebe, a tak zkoumají různé 
hry, stavebnice a skládačky.

Hraček je ve školce opravdu dost, ale jak to bývá, zrov-

na tohle auto chce Jirka, Péťa i Honzík. Evička postavila 
vysokou věž, ale Janička jí to zbořila. Lojzík v zápalu stavby 
té největší vláčkodráhy zapomněl, že se mu chce čůrat. Do 
toho přicházejí další děti s rodiči a v daný moment to ve třídě 
vypadá na slušný chaos. Každému dítěti chce dopřát paní 
učitelka klidný vstup do třídy, věnovaný pouze jemu, ale  
i přes veškerou snahu se to leckdy nepovede.

Následuje povinná evidence docházky, obědů a svačinek 
a může se pokračovat dál. Paní učitelka má na celý týden 
připravený plán, co bude s dětmi dělat. 

Děti cvičí, zpívají, tvoří a malují, poznávají, hrají si, ale také 
se učí. Učí se základním pravidlům, jak se k sobě vzájemně 
chovat, jak si pomáhat, jak si umět říci o pomoc, jak použít 
ta kouzelná slovíčka: „dobrý den, děkuji, prosím, na shleda-

nou“. Učí se novým poznatkům, novým znalostem.

Školka má obrovský úkol a zodpovědnost předat dětem 
pokud možno to nejlepší. Ale také chce, aby se děti ve školce 
cítily spokojeně a odcházely do školy připravené a bez obav, 
zda to zvládnou.

Pro každého rodiče je jeho dítě tím nejcennějším, co má. 
Proto je pro učitelku důležitá i spolupráce s rodičem, protože 
všichni mají stejný zájem – spokojené dítě. A i když to mož-

ná někdy vypadá trochu jinak, ve skutečnosti i pro nás, pro 
učitelky, jsou Vaše děti jako naše.

Petra Nováková, učitelka MŠ

Začal nový školní rok a do mateřské školy 
dorazily nové děti...

První týdny ve třídách probíhala adaptace dětí na nové 
prostředí a leckdy se to neobešlo bez slziček, jak ze strany 
dětí, tak ze strany maminek. Proto jsme se již před začátkem 
školního roku snažili zapojit do spolupráce i rodiče. Paní 
učitelky mateřskou školu vyzdobily a vytvořily takové pro-

středí, aby se dětem v mateřské škole líbilo a adaptaci měly 
co nejlehčí… 

Dokud počasí dovolí, trávíme s dětmi co nejvíce času venku. 
Pořádáme různé výlety s přírodovědnou tematikou, např. sbí-
ráme houby, přírodniny, barevné listy, pozorujeme podzimní 
přírodu, ověřujeme poznatky o přírodě přímo v terénu. S vět-
šími dětmi chodíme na delší výlety po blízkém okolí. Velmi 
oblíbené jsou u dětí bojovky, které většinou končí ve Vitíně 
na fotbalovém hřišti, kde se děti mohou občerstvit  
a dostatečně pohybově vyžít. V naší mateřské škole vedeme 
děti k samostatnosti a snažíme se pro ně vytvořit podnětné a 
motivující prostředí k rozvoji kreativity. Formou her podpo-

rujeme u dětí rozvoj představivosti a fantazie a formujeme 
jejich vztah ke vzdělávání.

V odpoledních hodinách probíhají zájmové kroužky pro 
předškolní děti. V letošním roce nabízíme kroužek spor-
tovních her pod záštitou Domova dětí a mládeže Veselí nad 
Lužnicí, kroužek angličtiny a hudebně-pohybový kroužek.
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Digitalizace se nevyhnula ani naší mateřské škole. Třídy 
byly vybaveny jednoduchými robotickými hračkami, třída 
předškoláků tablety určenými pro výuku dětí. Také pro 
rodiče jsme přichystali novinku, která usnadňuje vzájemnou 
komunikaci mezi rodinou a školou.

I tento školní rok pro paní učitelky, rodiče a děti připravil 
nové výzvy. Budeme si přát, abychom v nich všichni uspěli. 
Za podporu v našich aktivitách děkujeme vedení školy  
i zřizovateli a těšíme se na další vzájemnou spolupráci.

Ludmila Janoušová, Karolína Lamačová, učitelky MŠ

Život ve školní družině

I v loňském roce byla naplněna maximální kapacita ŠD. Do 
její činnosti se zapojilo sto dvacet pět dětí, které pracovaly ve 
čtyřech odděleních. Všechny p. vychovatelky mají odpo-

vídající vzdělání a průběžně si zvyšují kvalifikaci účastí na 
dalším vzdělávání pedagogických pracovníků.
   

V září začala pravidelná zájmová činnost - grafomotorická 
cvičení, logopedické říkanky, zvídavé malování a ve všech 
odděleních pracovní, estetická, sportovní a sebevzdělávací 
činnost. První společnou akcí byla kouzelnická show a vy-

stoupení s pejskem, který děti nadchnul. 
    

Podzim se nesl tradičně ve znamení Halloweenu. Jedno 
odpoledne jsme věnovali tvoření s rodiči na podzimní téma. 
Čas před Vánocemi zaplnily Pekelné čertoviny a čertíci  
s nadílkou. Napsali jsme dopis Ježíškovi. Také jsme se pilně 
připravovali na školní jarmark a vytvářeli různé vánoční 
dekorace, výrobky či pekli perníčky. Snaha se nám vyplatila 
a za utržené peníze jsme si mohli do tříd koupit nové hry či 
výtvarný materiál.
   

Nový rok začal Tříkrálovou sbírkou. Během zimních měsíců 
jsme si užívali tematicky zaměřené týdny, tančili podle Míši, 
skládali origami, tvořili šperky, ve třídách jsme pořádali růz-

né soutěže (např. hmatajda, Kimova hra, logik, malý počtář 
či básník). Sněhu během letošní zimy moc nenapadlo, a tak 
jsme si ani pořádně neužili zimního dovádění. Pro naše nové 
prvňáčky jsme vyráběli dárečky k zápisu. Přáníčka i dárečky 
jsme vytvořili i pro naše nejmilejší k svátku sv. Valentýna. 
Pravidelně si čteme pohádky.
   

Svátky jara jsme vítali tvořením různých dekorací, veliko-

noční výzdoby, soutěží o nejhezčího velikonočního zajíčka 
či soutěží v maxi pexesu. Netradiční výtvarnou akci přivez-

li manželé Chumovi, se kterými jsme společně vytvářeli 
látková pouzdra. V rámci školní akce recyklace a upcyclingu 
jsme tvořili výrobky z odpadových materiálů a seznámili se 
tak s pojmem upcycling. Sladkou medaili a titul čaroděj či 
čarodějnice získal každý, kdo se zúčastnil poslední dubnový 
týden Čarodějnického klání. V rámci bezpečnosti na školním 
dvoře jsme věnovali čas i výtvarné soutěži na toto téma. 
Bezpečnost provozu nám připomněl i Lukáš Müller během 
biketrialové show na školním dvoře. K svátku maminek  
a poté i tatínků jsme tvořili dárečky a přáníčka. Pekli jsme 
i sušenky. Hodně času jsme trávili také na školní zahradě, 
která je pro celou družinu nedostačující a bylo by vhodné ji 

rozšířit.
   

Školní rok 2022/2023 jsme ukončili příměstským táborem 
10.–14. července, tentokrát Cestou kolem světa. Tábora se 
letos zúčastnil rekordní počet dětí - čtyřicet čtyři. Největším 
zážitkem byla cesta parníkem okolo rybníka Svět a návštěva 
Obludiště a Kulidromu v Dolní Pěně.
   

Prázdniny utekly jako voda a my se v září opět sešli ve svých 
třídách. Začal školní rok 2023/2024. V tomto roce se školní 
družina zapojí do OP JAK - cílem Operačního programu Jan 
Amos Komenský je podpora rozvoje otevřené a vzdělané 
společnosti založené na znalostech a dovednostech, rovných 
příležitostech a rozvíjející potenciál každého jednotlivce, 
která povede k růstu a zlepšení životních podmínek. Tento  
a následující školní rok se tak můžeme těšit na nové výzvy  
a úkoly.

Hana Suková, vedoucí vychovatelka školní družiny

Příměstský tábor 2023 

Letošní příměstský tábor proběhl na téma „Cesta kolem světa 
za 5 dní“.

První den jsme se seznámili s táborovou hrou, podívali se 
na ukázky z kresleného filmu, rozdělili se do družstev a poté 
jsme společně navštívili Anglii. Při té příležitosti jsme se se-

známili s tradicemi této země, naučili se připravovat pečený 
čaj a vysvětlili si, jak funguje kompas, který jsme i vyrobili. 
Odpoledne jsme si zahráli hry, při kterých jsme hledali krá-

lovský poklad, zahráli si na lochneskou příšeru a dali si čaj  
o páté, tedy spíše čokoládu o druhé.

Druhý den nás čekal Egypt. Dopoledne jsme začali výrobou 
pyramid z papíru, zlatých nuggetů a nástěnných hodin. Při 
odpoledních aktivitách jsme se zabývali šifrováním, zamotá-

váním mumií a stavěním pyramid z kostek.

Uprostřed týdne jsme vyrazili za dobrodružstvím do USA. 
Nejdříve se z nás stali mořeplavci, kteří parníkem objevovali 
rybník Svět. Poté jsme pokračovali do Obludiště v Dolní 
Pěně. Zde jsme si vyzkoušeli své orientační schopnosti v 
největším habrovém bludišti ve střední Evropě. Pohráli jsme 
si v Kulidromu, občerstvili se a vyrazili k domovu.

Další den jsme dopluli do Indie. Zde jsme se naučili, jak 
batikovat trička a vyrobili jsme si krásné mandaly pro štěstí. 
Odpoledne jsme si venku zahráli hru „Po stopách Buddhy“ 
a zachránili jsme paní vychovatelku ve hře „Záchrana paní 
Romy“.

Poslední den na nás čekala rodná země protinožců. Dopole-

dne jsme si vybarvili batůžek, do kterého jsme si pak uložili 
vyrobenou zvonkohru. 

Na závěr cesty kolem světa děti zaslaly rodičům poštou 
vlastnoručně vyrobenou pohlednici, smlsly si na zmrzlině  
a získaly certifikát Willyho Foga, medaili a další odměny.

Hana Suková, vedoucí vychovatelka školní družiny
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Klapuš ml. a René Stoklasa ml. Gratulujeme.

Při vyhlašování vítězů se také vzpomnělo na legendy nohej-
balu v Ševětíně a došlo k jejich ocenění. Po vyhlášení vítězů 
bylo jako vždy pro všechny hráče i diváky připravené skvěle 
rožněné prasátko. 

Na závěr turnaje proběhla na velkoplošném plátně prezen-

tace z třicetileté historie nohejbalu v Ševětíně. Podle ohlasů 
věřím, že se turnaj povedl, a že se celý den a večer líbil. 
Teď už zbývá jen chválit a moc děkovat, protože bez organi-
zátorů, sponzorů, městyse Ševětín a hlavně Vás, hráčů  
a diváků, by turnaj nevydržel tak dlouho. Jste skvělí a jedeme 
dál. 

Drahoš Klapuš

Moc děkujeme: 
Městys Ševětín – starostka R. Hajská, L. Layerová, P. Švejda

SK Ševětín – V. Chalupa, R. Novotný, M. Novotný
Technické služby Ševětín – P. Sobíšek, J. Jareš, Z. Ludvík
Pechy tým – R. Jech, rodina Herdova, J. Kašper
všem dobrovolníkům, kteří přišli pomoct, a hlavně Matýsko-

vi Kokešů

Sponzoři:
Generální partner Budvar – Z. Novák
C.D.K.K. Investment s.r.o.
Městys Ševětín
Raiffeisen stavební spořitelna – L. Layerová
Ray Electric – P. Švejda
Aspera – V. Kokeš
BS-Buildservis – F. Voneš
Club Rezidence Pod Lučí Lipno – D. Voneš
Autodílna Martin Herda
e – Sport – L. Hejníček

Už po páté se vracíme na statek ve Štěpánovicích k tradičnímu 
letnímu fotbalovému soustředění.

Soustředění se zúčastnilo 58 fotbalistů a fotbalistek, o které se 
staralo 7 trenérů a 1 trenérka.

Využívali jsme víceúčelová hřiště, bazén, saunu přímo v areálu 
statku a nedaleké hřiště Štěpánovice.

Jako každý rok dorazili zástupci obce, aby předali dětem ovoce, 
pití a pamlsky.

22.1.2023 vznikl projekt „Holky kopou spolu“ první společný 
trénink na SKP ČB 
29.1.2023 meziokresní halový turnaj OFS v Milevsku
23.3.2023 „Holky kopou spolu“  trénink na Složišti 
18.4.2023 meziokresní turnaj OFS v Táboře
27.5.2023 „Holky kopou spolu“  trénink v Temelíně
14.8.2023 Kemp talentované mládeže okresu České Budějovice
18.9.2023 Kemp Jihočeského kraje v Písku 
27.9.2023 meziokresní turnaj OFS ve Vacově 
15.10.2023 „Holky kopou spolu“ trénink v Ledenicích 
25.10.2023 meziokresní turnaj OFS na Složišti

Pavel Nikodem

Soustředění ševětínské fotbalové mládeže ve Štěpánovicích 
2023 (1.-5.8.2023)

Jako již tradičně pořádáme na začátku léta v Ševětíně nohej-
balový turnaj losovaných trojic Memoriál Jardy Šerého. Pro 
organizátory a účastníky to byla velká událost, protože tento 
turnaj se od založení hraje již třicet let (bylo devět ročníků 
Las Vegas Open a dvacet jedna ročníků Memoriálu Jardy 
Šerého).

Teď trochu z historie. Nejprve se začínalo na jednom hřišti 
u Dubenského rybníku, ale po zásahu přírody, kdy hřiště 
zničila vichřice, se vše přesunulo na volejbalo/nohejbalové 
hřiště SK Ševětín. 

Zájem nohejbalistů byl velký, protože do turnaje se přihlásilo 
třicet tři hráčů, kteří byli rozlosováni do dvou skupin, v nichž 
bylo šest a pět týmů. Z obou skupin pak vyšly vždy dva 
postupující týmy, které si zahrály o finále. 

Celý turnaj byl nesmírně vyrovnaný a bojovalo se doslova 
o každý míč. Do finále se nakonec probojovaly dva skvělé 
týmy, první tým ve složení Pavel Mizera, Jan Švejda  
a Martin Kašper a druhý tým ve složení Tomáš Dychtl, Dra-

hoš Klapuš ml. a René Stoklasa ml.

Finálo to bylo jak se patří, protože na síti byli dva zkušení 
„bijci“, Tomáš proti Pavlovi a vzadu oběma kryli záda fotba-

listi z SK Ševětín Drahoš, Renda a Honza s Martinem. Zápas 
to byl velmi kvalitní a všichni diváci si přišli na své, protože 
do poslední chvíle byl opravdu napínavý a vyrovnaný. Na-

konec se z vítězství radovalo družstvo Tomáš Dychtl, Drahoš 

Ahoj sportovci!
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Další odchovankyně ševětínského karate Liliana Simpson se 
po Lence Kundrátové umístila na první pozici na Mistrovství 
České republiky 2022. Lenka Kundrátová takové štěstí ne-

měla a skončila na pěkném pátém místě v katách v kategorii 
starších žákyň (12–13 let). Po roční pauze, kdy se v Ševětí-
ně netrénovalo a děti dojížděly do Veselí nad Lužnicí, se 
tréninky ve školním roce 2022/2023 do Ševětína opět vrátily. 
Naštěstí v ševětínském oddíle tato pauza nebyla tak citelná 
a s karate začalo několik nových dětí. Ta malá hrstka žáků, 
kteří dojížděli do Veselí, se mohla vrátit nazpět na tréninky 
do ševětínské tělocvičny. 
     

K jediné Lence Kundrátové, která pravidelně (pětkrát týdně) 
dojíždí na tréninky do domovského oddílu v Českých Budě-

Liliana Simpson – 1. místo v kumite na Mistrovství České republiky 
2022 ve věkové kategorii mladší žákyně + 40 kg (10–11 let)

jovicích, se v průběhu roku připojila také Liliana Simpson  
a pod vedením trenéra Petra Beníška se začaly připravovat na 
Mistrovství České republiky. 
    

Pod jeho vedením se Lilianě Simpson podařilo umístit na no-

minačním turnaji v Dolních Břežanech na třetím místě, čímž 
si zajistila účast na Mistrovství republiky. Lenka Kundrátová 
se na národních pohárech umístila na předních pozicích, a tak 
měla také účast na Mistrovství republiky zajištěnou. Vyvr-
cholením ročních příprav se stala Liliana Simpson mistryní 
ČR v kumite a Lenka Kundrátová se umístila na pěkném 
pátém místem v katách.
    

V roce 2022 bylo vyhlášeno sedmé kolo soutěže o nejlepšího 
trenéra pod názvem Díky, trenére 2022, do které byla nomi-
nována současná trenérka karate v Ševětíně Monika Vojtová. 
Se svým týmem se dostala do TOP16 kandidátů na titul 
Trenér mládeže 2022. Dne 26. října 2022 proběhlo v Praze fi-

nále, ve kterém se vítězkou soutěže Díky, trenére za přispění 
svých svěřenců stala Monika Vojtová. Za ševětínské karate se 
soutěže účastnily Lenka Kundrátová a Liliana Simpson.
    

Jelikož letos vede karate v Ševětíně jako hlavní kouč Monika 
Vojtová, věříme, že zde zase vyroste další mistr České repub-

liky. Samozřejmě největší díl zásluh na těchto úspěších mají 
trenéři z FIGHT CLUBU České Budějovice pod vedením 
Petra Beníška.

PhDr. Petr Beníšek                                                                                                                            
Předseda klubu

Bezpochyby jsou občané Ševětína velmi aktivními sportovci, 
případně nadšenými příznivci či fanoušky všech sportov-

ních akcí. Sportovní komise se ze všech sil snaží být nejen 
při všech sportovních akcích místnímu sportovnímu klubu 
nápomocná. 

59. ročník Běhu vítězství se konal v sobotu 13. května 2023 
za účasti sto jedenácti běžců všech věkových kategorií. Po-

časí bylo mimořádně chladné a nevlídné. Nezbývá než věřit, 
že příští jubilejní 60. ročník se ponese nejen ve znamení 
sportovního ducha, ale i krásného počasí. 

Člen sportovní komise Drahoslav Klapuš každoročně pořádá 
na konci června Nohejbalový turnaj „Memoriál Jardy Šeré-

ho“. Protože se jednalo o jubilejní ročník, více se dozvíte  
v samostatném článku.

Mimořádnou událostí roku 2023 byla zcela jistě dne 5. srpna 
i oslava 90 let od vzniku Sportovního klubu Ševětín. Pro-

máčené hřiště neumožnilo odehrání všech předpokládaných 
utkání, což bylo mladším i starším žákům líto. Proběhly 
pouze zápasy mladší a starší přípravky. Jsme rádi, že se nám 
ve sportu daří spolupráce s okolními obcemi, jejichž děti 
jsou členy SK Ševětín. V rámci výroční oslavy jsme okolní 
obce požádali o finanční dar, který jsme poté obdrželi od obcí 
Neplachov, Mazelov, Dolní Bukovsko a Vitín. Děkujeme za 
projevenou vstřícnost. Dort, který upekla zastupitelka  
MUDr. Lenka Bambasová, obdivovali všichni včetně SIGI 
TEAMU, který sehrál exhibiční utkání s místními fotbalisty. 
Přestože v ten den lilo jako z konve, zázračně po dobu utkání 
pršet přestalo, a tak si diváci vychutnali zápas nejen plný 
sportovních výkonů, ale i zábavného moderování během 
zápasu. 

Sportovní komise rovněž několikrát zajistila autobus na fot-
balová utkání do blízkého okolí, aby měli možnost fandit  
i děti a starší občané. 

Bohumil Lidral a Petr Švejda, předsedové SK Ševětín 
a Sportovní komise městyse Ševětín

Činnost SK Ševětín ve spolupráci se Sportovní komisí městyse Ševětín
59. ročník Běhu vítězství

90 let od vzniku SK Ševětín

Sbor Dobrovolných Hasičů ŠEVĚTÍN zakládá

oddíl MLADÝCH HASIČŮ pro děti ve věku 5-11 let
Co budeme dělat?
• Seznámíme se s požárním sportem
• Účastnit se soutěží
• Naučíme se střílet ze vzduchovky, vázat uzly a mnoho dalších věcí
• Ukážeme si zásahovou výbavu hasičů Ševětín
• Pořádat tematické procházky  
• Zapojíme se do akcí pořádaných v obci

• Užijeme si různé hry a zábavu

Pro více informací přijď každou neděli 
od 14:00 do 16:00 do tělocvičny ZŠ Ševětín

Později se budeme scházet:
V zimní období v klubovně SDH Ševětín, Zasedací místnost obce Ševětín (budova Městyse 
Ševětín) a zajištěna je také tělocvična v ZŠ Ševětín. V jarních a letních měsících zajištěny 
venkovní prostory. 

Informace rádi poskytneme na telefonech nebo přes whatsapp: 
Zdeněk Vařák, vedoucí mládeže + trenér SDH Ševětín, tel. 601228556
Pavel Vokůrka ml., trenér SDH Ševětín, tel. 604 970 783
Jsme obyvateli obce a členové výjezdové jednotky Hasiči Ševětín. 

Pojďte nám pomoct a vrátit děti SDH Ševětín do soutěží v roce 2024.
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